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Een hoogwatersituatie. Misschien zelfs evacueren. Een 
incident met de kernreactor in Borssele. Langdurige 
uitval van de nutsvoorzieningen. Een bacterie in het 
drinkwater.  
 
Deze scenario’s zijn niet ondenkbaar en daarom is het 
noodzakelijk om samen te werken aan het voorkomen 
en, wanneer nodig, bestrijden ervan. Ze ontwrichten de 
maatschappij en leggen economische activiteiten stil. 
Aan het Veiligheidsberaad en de veiligheidsregio’s de 
taak om ervoor te zorgen dat we als veiligheidsregio’s 
zelf, maar vooral samen met elkaar en met betrokken 
departementen en crisispartners, voorbereid zijn. Wie 
doet wat en hoe ziet de besluitvorming – ook bestuurlijk 
– eruit indien er daadwerkelijk een dergelijk incident 
plaatsvindt. Op die manier voorkomen we gezamenlijk 
maatschappelijke onrust.  
 
Het Veiligheidsberaad stemde in juni van dit jaar in met 
de uitvoering van de zes projecten zoals de Strategische 
Agenda die nu kent. Nu de uitvoering van de 
Strategische Agenda steeds meer inhoud krijgt, bij ieder 
project op een eigen manier, komen ook de belangrijkste 
behoeften naar boven. Het ene project haalt dit bij 
de regio’s op via een roadshow van het projectteam 
langs de besturen, het andere project gaat met de 
professionals uit het veld om tafel tijdens interregionale 
sessies. Hoewel er sprake is van zes verschillende 
projecten, liggen de behoeften van de projecten dicht 
bij elkaar: inzicht in het thema en in betrokken partners, 
kennis en ervaring delen met regio’s onderling en met 
betrokken partners, duidelijkheid creëren en afspraken 
maken over rollen en verantwoordelijkheden en ten 
slotte samen oefenen. Deze behoeften hebben allemaal 
te maken met één doel: effectief samenwerken in tijden 
van crises.  
 
De focus ligt op samenwerken en de Strategische 
Agenda biedt daar de juiste bouwstenen en het kader 
voor. Kunnen we samenwerken op de drie gezamenlijke 
projecten met VenJ, dan kunnen we andere soortgelijke 
incidenten ook samen aan. De drie projecten die het 
Veiligheidsberaad met de regio’s zelf oppakt, tonen 
aan dat er nog veel van elkaar te leren is. We kunnen 

nog veel winst boeken als het gaat om bevolkingszorg, 
bovenregionale operationele besluitvorming en kwaliteit 
en vergelijkbaarheid. En precies daarom zijn we met de 
Strategische Agenda van start gegaan. Om elkaar beter 
te vinden, samen te werken waar mogelijk en nodig 
en met elkaar de strategische thema’s vast te stellen 
waarop we landelijk willen acteren. Het is dan ook een 
voortschrijdende agenda.

Wanneer het zover is dat we in Nederland daadwerkelijk 
te maken hebben met incidenten die de maatschappij 
ontwrichten, reken ik erop dat we met z’n allen – 
lokaal, regionaal en landelijk – effectief samenwerken 
en zo rampen en crises daadkrachtig bestrijden en 
beheersen.  

Geke Faber is voorzitter van het Veiligheidsberaad   
 

Een fysiek veilig Nederland
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“Crisispartners haken aan bij 

netcentrisch werken” 

Netcentrisch werken is gemeengoed 

in het veiligheidsdomein 

geworden en LCMS is uitgegroeid 

tot een basisvoorziening voor 

crisismanagement. Ook partijen 

uit de partnernetwerken van 

veiligheidsregio’s sluiten geleidelijk 

aan. 
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“Publiek-privaat partnernetwerk bewijst zijn 

meerwaarde” 

Nauwe samenwerking tussen de overheid en 

vitale sectoren is cruciaal om de continuïteit 

van de samenleving te waarborgen. Tijdens 

een bijeenkomst van het landelijk netwerk 

Continuïteit van de samenleving in oktober 

brainstormden vertegenwoordigers van 

overheid en ‘vitaal’ over hun onderlinge 

samenwerking.
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Nieuw model voor Grootschalige Geneeskundige 

Bijstand vanaf januari 2016. 

Vanaf januari 2016 is er in Nederland een andere 

werkwijze voor geneeskundige hulpverlening bij 

grote incidenten. Grootschalige Geneeskundige 

Bijstand (GGB) vervangt vanaf dan de huidige 

Geneeskundige Combinatie (GNK-C). Zijn we er 

klaar voor?
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Netcentrische informatiedeling is gemeengoed 
geworden in het veiligheidsdomein en het Landelijk 
Crisis Management Systeem (LCMS) als instrument 
is uitgegroeid tot een basisvoorziening voor 
crisismanagement. Op dat fundament bouwt het 
programma Netcentrisch Werken voort. Geleidelijk 
sluiten ook andere partijen uit de partnernetwerken 
van de veiligheidsregio’s zich aan bij de systematiek. 
Crisismanagement anno 2015 is meer dan ooit 
informatiegestuurd. 
 
“Steeds meer partijen in het veiligheidsdomein 
omarmen netcentrisch werken en LCMS als 
informatieplatform”, stelt Willem Treurniet, strategisch 
adviseur Netcentrisch Werken bij het IFV, vast. 
“Een aantal GHOR-regio’s en enkele waterschappen 
gebruiken LCMS al om het informatiemanagement 
binnen hun eigen operationele werkprocessen te 
faciliteren. En doordat andere partners aanhaken bij 
de systematiek, verloopt de informatiedeling met de 
veiligheidsregio’s steeds beter. De effectiviteit van de 
crisisbeheersingsorganisatie is dankzij de toepassing 
van de netcentrische werkwijze aantoonbaar verbeterd.”

Koude fase 
Een tweede trend die Treurniet vaststelt, is dat 
het netcentrisch gedachtegoed zich geleidelijk 
ook manifesteert in de ‘koude fase’ van het 
veiligheidsbeleid. Zo gebruiken Veiligheidsregio’s 
Rotterdam-Rijnmond en Utrecht LCMS al in hun 
Veiligheids Informatie Centra (VIC). Daar wordt door 
het samenbrengen van informatiestromen uit tal 
van bronnen continu de veiligheidstemperatuur 
van de samenleving bewaakt. Treurniet: “Op deze 
manier hebben alle veiligheidspartners en ook het 
bestuur steeds een actueel beeld van wat er in de 
regio speelt en kan beter worden geanticipeerd 
op risico’s van bijvoorbeeld evenementen en op de 
verwachte capaciteitsvraag voor openbare orde en 
veiligheid.” Treurniet benadrukt dat het systeem 
LCMS een technische randvoorwaarde is en dat de 
echte effectiviteitswinst voortkomt uit de andere 
manier van beeld-, oordeels- en besluitvorming die 
de netcentrische werkwijze heeft mogelijk gemaakt. 
“Direct online delen van relevante informatie 
scheelt veel overleg en verkort de vergaderingen van 
crisisteams, waardoor sneller en effectiever besluiten 
kunnen worden genomen.”
 

“Crisispartners haken aan bij 
netcentrisch werken” 
 
LCMS is basisvoorziening voor crisismanagement

Waterkolom
Waterschap Rivierenland heeft die meerwaarde van 
netcentrisch werken inmiddels ook ontdekt. Het 
waterschap implementeerde de nieuwe werkwijze 
en LCMS in de eigen organisatie en is sinds 20 juli 
van dit jaar ‘netcentrisch operationeel’. Al direct 
konden de vruchten worden geplukt, vertelt Rik de 
Schepper, adviseur calamiteitenorganisatie bij het 
waterschap. “Afgelopen zomer had een deel van ons 
werkgebied te maken met ernstige wateroverlast door 
zware onweersbuien. Daarnaast was er een grote 
olieverontreiniging op de Linge. We konden ons eigen 
besluitvormingsproces veel beter faciliteren en de 
uitwisseling met de betrokken Veiligheidsregio Zuid-
Holland Zuid verliep veel sneller en soepeler. Vroeger 
kostte het veel tijdrovend overleg om te bepalen wat we 
wel en niet met onze partners in het veiligheidsdomein 
moesten delen. Om te bereiken dat iedereen hetzelfde 
beeld voor ogen had, werd een situatierapport 
opgesteld en verstuurd, om dit vervolgens toe te lichten 
en de partners bij te praten over de situatie. Nu kan 
de veiligheidsregio live meekijken in onze informatie 
en is men ook daar op ieder moment up-to-date met 
bijvoorbeeld neerslagverwachtingen en knelpunten 
in de waterafvoer. Doordat we rechtstreeks in elkaars 
informatie konden kijken, konden we bij het olie-
incident op de Linge ook heel snel een verschil in 
gegevens signaleren en corrigeren.”
 
Cruciaal is volgens De Schepper ook dat het waterschap 
veel actueler is in het crisiscommunicatieproces. “In de 
oude werkwijze kwam het in oefeningen voor dat onze 
dijkgraaf op een persconferentie informatie vrijgaf die 
door de gelaagde besluitvormingscyclus alweer uren 
verouderd was. Dat is nu niet meer denkbaar. Snellere 
crisisbesluitvorming en betrouwbaarder informatie zijn 
in het belang van het publieke vertrouwen.”
 
In de verdere doorontwikkeling en uitrol van 
netcentrisch werken zullen meer functionele partners 
aansluiten. Rijkswaterstaat wil de nieuwe methodiek 
en LCMS als informatieplatform ook implementeren. 
In december houden Rijkswaterstaat en Waterschap 
Rivierenland samen met Veiligheidsregio Gelderland-
Zuid een pilotoefening om praktijkervaring op te doen.

 
 
Meer informatie over het programma Netcentrisch 
Werken en LCMS staat op www.ifv.nl.  
 

In de nacht van 5 februari 2002, een paar weken voor ik raadslid werd in 
mijn woonplaats Warmond, ontstond een grote brand op het industrieterrein 
in de Veerpolder. Negen brandweerwagens werden ingezet. Honderd 
brandweermannen probeerden het vuur onder controle te brengen. En 
talloze brandweerkorpsen uit de regio spoedden zich naar Warmond. Al die 
brandweermannen, bluswagens en andere hulpverleners moesten de brand 
bereiken via één schamel bruggetje, dat toegang gaf tot het industrieterrein. 

Uiteindelijk liep het goed af en was er alleen materiële schade.

Toch dacht ik als raadslid vaak aan die brand. Hoe wist de gemeente hoe ze 
moest reageren? Was er wel rekening gehouden met het kleine bruggetje bij dat 
grote industrieterrein? En wist iedereen wel wie gebeld moest worden? En dan 
ging dit nog maar om een brand! Hoe was het gelopen als er sprake was van een 
incident met chemische stoffen of een dijkdoorbraak?

Nadien heb ik veel geleerd over de expertise van de hulpdiensten. Ze zijn 
ongelofelijk kundig en staan altijd klaar, ook bij nacht en ontij. Maar sinds die 
brand ben ik wel heilig overtuigd van het belang van samenwerking. Tussen 
gemeenten, veiligheidsregio’s, het Rijk, bedrijven en wetenschappers. Want 
alleen zo kunnen we een crisis het hoofd bieden en mogelijk zelfs voorkomen.
U begrijpt dat ik als minister dan ook een warm voorstander ben van 
veiligheidsregio’s en het Veiligheidsberaad. Door met elkaar het gesprek aan 
te gaan over de uitdagingen uit de Strategische Agenda en onze werkwijze op 
elkaar af te stemmen, zorgen we voor een veiliger Nederland. 

Een land waarin mensen erop kunnen vertrouwen dat het Rijk, de 
veiligheidsregio’s en alle crisispartners weten wat ze moeten doen. Bij 
een dreigende overstroming, uitval van de stroomvoorziening of een 
stralingsincident. De maatschappelijke impact van dit soort incidenten kan 
groot zijn en de continuïteit van het maatschappelijke verkeer komt op het spel 
te staan. Incidenten kunnen leiden tot maatschappelijke onrust. Kunnen wij 
paniek en chaos voorkomen bij een eventuele evacuatie? Krijgen ziekenhuizen de 
benodigde stroom bij uitval van het netwerk? Zijn we voorbereid op een incident 
tijdens een transport met stralingsbronnen?
Dit is een grote verantwoordelijkheid. Vooral voor de regio’s, maar ook voor 
mijn ministerie. Bij een ramp of een ongeluk kijken mensen eerst naar 
bestuurders in hun omgeving. Het is aan het lokaal en regionaal bestuur om 
evacuatiestrategieën op orde te hebben. Om een goede risicoanalyse van hun 
regio te hebben. En om te zorgen voor een solide, regionaal netwerk met de 
onmisbare partners, van Politie en Defensie tot en met telecombedrijven en 
energieleveranciers. 

Bij een incident is de eerste reactie, in de eerste paar uren, cruciaal. En die 
eerste reactie komt niet uit Den Haag. Toen ik een paar weken na de brand in de 
Veerpolder werd geïnstalleerd als jong raadslid in Warmond, was ik diep onder 
de indruk van deze grote verantwoordelijkheid voor de gemeente. Ik weet zeker 
dat alle lokale bestuurders dit gevoel herkennen. En ik vertrouw erop dat zij hun 
uiterste best doen om met alle betrokkenen de Strategische Agenda van het 
Veiligheidsberaad tot een groot succes te maken.  

Column
Ard van der Steur is minister van Veiligheid en Justitie
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“De Strategische Agenda is een belangrijke mijlpaal 
voor het Veiligheidsberaad, maar er zijn er meer,” 
aldus Geke Faber, voorzitter Veiligheidsberaad, als ze 
wordt gevraagd naar de behaalde mijlpalen tijdens 
haar voorzitterschap, nu bijna twee jaar. “Bijvoorbeeld 
Bevolkingszorg op orde 2.0, project RemBrand, het 
programma Informatievoorziening en Grootschalige 
Geneeskundige Bijstand (GGB).” Ook over de positie 
van het Veiligheidsberaad is ze duidelijk: “Het gaat om 
het effectief behalen van gezamenlijke doelen op het 
gebied van fysieke veiligheid. Om slagkracht.” 
 
“Ik vind het belangrijk om te sturen op effecten en niet 
op prestatie. Neem de opkomsttijden van de brandweer. 
Het optreden van de brandweer wordt grotendeels 
hierop beoordeeld, maar er is veel meer winst aan de 
voorkant te behalen in plaats van snel rijden. Door 
gezamenlijk – burgers, overheid, maar ook bijvoorbeeld 
verzekeraars – brandveiligheid te verbeteren. Project 
RemBrand biedt die nieuwe inzichten.”   
 
Het GGB-model noemt Faber als tweede voorbeeld voor 
het verbeteren van effectiviteit. Dit is een nieuw model 
voor geneeskundige hulpverlening bij grote calamiteiten 
waarbij veel slachtoffers vallen. “Dit nieuwe model kent 
meer slagkracht, een snellere inzetmogelijkheid en 
een efficiënt gebruik van bestaande hulpmaterialen. 
Het sluit beter aan op de dagelijkse zorg en is sneller, 
flexibeler en goedkoper.”

Samenwerking basis van risico- 
en crisisbeheersing  

Samenwerking hoofddoel Strategische Agenda   
“Bij de Strategische Agenda gaat het niet om de zes 
afzonderlijke projecten, maar om de impuls die het 
geeft aan samenwerken. We kunnen de risico- en 
crisisbeheersing in Nederland alleen versterken als 
we goed met elkaar samenwerken. Als regio’s, maar 
ook met het Rijk en crisispartners. Kunnen we op deze 
thema’s samenwerken, dan kunnen we andere complexe 
vraagstukken ook aan. Want iets wat je vaker doet, 
doe je vaker goed. Daarnaast leer je meer en beter van 
elkaar als je intensief samenwerkt én is het efficiënt en 
effectief. Ook qua kosten.” 
 
Stralingsincidenten
Faber is vanuit het Veiligheidsberaad bestuurlijk 
portefeuillehouder van het project Versterking 
risico- en crisisbeheersing bij stralingsincidenten. 
“Stralingsincidenten komen in Nederland relatief 
weinig voor, maar zijn niet ondenkbaar. Denk aan een 
radiologisch incident in een ziekenhuis. Juist daarom 
moeten we als veiligheidsregio’s – samen met het 
Rijk – goed voorbereid zijn. Stralingseffecten hebben 
vaak grote gevolgen, ook bij kleine incidenten zoals een 
transportongeval met radioactief materiaal. We staan 
vaak niet stil bij dit soort kleinere incidenten. Los van 
awareness bij de regio’s en het Rijk zelf, creëert het 
project die ook bij de bevolking via publieksvoorlichting. 
Dit is ook een belangrijke tool om maatschappelijke 
onrust te voorkomen.”
 
Gezamenlijke doelen Veiligheidsberaad 
“Als voorzitter krijg ik regelmatig de vraag of het 
Veiligheidsberaad doorzettingsmacht mist. Ja, we 
zijn een bestuurlijk overlegorgaan. Nee, wij bepalen 
uiteindelijk niet hoe een regio of gemeente landelijke 
afspraken implementeert. Maar zolang je elkaar op 
inhoud weet te vinden en gezamenlijke doelen op het 
gebied van crisis- en risicobeheersing nastreeft, is dat 
mijn inziens geen probleem.” 
 
 
 

Cees Bijl, voorzitter Veiligheidsregio Drenthe, is in 
juni van dit jaar toegetreden tot het Dagelijks Bestuur 
Veiligheidsberaad. Over de Strategische Agenda is 
hij positief: “Het is goed om met elkaar op een aantal 
thema’s met bovenregionaal karakter de krachten en 
koers te bundelen. De Strategische Agenda is en blijft 
in ontwikkeling. Zelfredzaamheid is een thema dat ik 
op den duur aan de Strategische Agenda toegevoegd 
zie. Maar laten we vooral de huidige thema’s succesvol 
afronden.”
 
Dagelijks Bestuur en Veiligheidsberaad  
“Roulatie in de vertegenwoordiging van het Dagelijks 
Bestuur Veiligheidsberaad is van belang. Nederland 
kent tenslotte 25 diverse veiligheidsregio’s,” aldus 
Bijl over zijn toetreding aan het Dagelijks Bestuur. 
“Veiligheidsregio Drenthe is regelmatig kritisch en juist 
daarom zetten we ons ook in voor het Veiligheidsberaad. 
Het is een prima platform voor afstemming met 
elkaar en kennisuitwisseling. We maken gezamenlijke 
afspraken en voorkomen ineffectiviteit door kaders 
en richtlijnen te ontwikkelen. Vanuit veiligheidsregio’s 
is dat soms geven en nemen vanwege de regionale 
verschillen. Ruimte voor regionaal maatwerk is daarbij 
belangrijk.” 
 
Portefeuille GHOR  
Die ruimte voor regionaal maatwerk is er binnen 
GGB, Grootschalige Geneeskundige Bijstand. Een 
mijlpaal uit de GHOR-portefeuille van Bijl. “Bij GGB 
gaat het om adequate hulpverlening zodat overal 
beschikking is over voldoende capaciteit bij een 
incident met 250 slachtoffers. Regionaal maatwerk is 
er bijvoorbeeld voor de Waddeneilanden omdat daar 
niet snel meerdere ambulances ter plaatse kunnen 
zijn. Hulpverlening wordt daar langer verleend door 
ter plaatse beschikbare mensen en middelen. De 
regionale ambulancevoorziening Drenthe zet bij grote 
incidenten een behandelbus in. Een bus die ook wordt 
gebruikt bij calamiteiten en evenementen.” Over de 
verdere inrichting van de GHOR-portefeuille gaat Bijl 
om tafel met de voorzitter van GGD GHOR Nederland 
om gezamenlijk een toekomstvisie uit te werken. Met 
aandacht voor de rol en taakinvulling van de GHOR en de 
samenwerking met de witte keten (medische keten) en 
andere crisispartners.   
 

Bovenregionaal krachten en koers bundelen 
met ruimte voor regionaal maatwerk

Project Bovenregionale Operationele Besluitvorming 
Met zijn toetreding aan het Dagelijks Bestuur is 
Bijl bestuurlijk portefeuillehouder van het project 
Bovenregionale Operationele Besluitvorming (BOB) 
geworden. “Regio’s werken bovenregionaal samen, 
maar op het gebied van operationele besluitvorming 
is nog niets uitgewerkt. Momenteel is het zo dat de 
regio die het eerst belt, ondersteuning of spullen krijgt 
van Defensie. De afweging over welke regio deze inzet 
het hardst nodig heeft, wordt niet of onvoldoende 
gemaakt. BOB brengt hier verandering in met een 
duidelijke procedure die praktisch toepasbaar is. 
Deze procedure gaan we beoefenen met verschillende 
scenario’s, waaronder de drie scenario’s van de 
gezamenlijke projecten van de Strategische Agenda.” 
Bijl ziet de samenwerking met Defensie graag nog 
verder ontwikkelt. “Ik zie in Defensie een kennis- en 
samenwerkingspartner, zowel in de koude als warme 
fase.”  
 
 
 
 

>
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‘Inzicht’ keyword tijdens 
scenariobijeenkomst stralingsincidenten 
 

Verschillende experts van het Rijk, de kolommen, 
uitvoeringsorganisaties en vergunninghouders 
kwamen in september bijeen om te spreken over 
de wettelijke verantwoordelijkheden – vastgelegd 
in de Kernenergiewet en Wet veiligheidsregio’s – 
en wat die in de praktijk concreet betekenen. Dit 
gebeurde aan de hand van scenario’s voor A- en 
B-categorie incidenten. Projectsecretaris vanuit 
het Veiligheidsberaad, Alexander Heijnen: “Er 
blijkt vooral behoefte aan een meer transparante 
verantwoordelijkheidsverdeling tussen Rijk en 
veiligheidsregio’s.” 

A- en B-categorie incidenten
Bij een incident met een A-object, zoals een 
kerncentrale, is sprake van een (dreigend) nucleair 
of radiologisch incident en wordt de nationale 
crisisorganisatie geactiveerd. Incidenten met een 
B-object zijn incidenten waarbij mogelijk sprake is van 
stralingsgevolgen, bijvoorbeeld een transportongeluk 
met vervoer van radioactief materiaal of een 
stralingsincident in een laboratorium of ziekenhuis.  
 
Inzicht verkrijgen en afspraken maken  
“Het samen functioneren van landelijke crisisstructuren 
met regionale en lokale structuren vraagt een duidelijke, 
generieke landelijke crisisstructuur,” licht André 
Griffioen, projectsecretaris vanuit het ministerie van 
Veiligheid en Justitie (VenJ), toe. “Belangrijk hierbij is 
het management van schaarse capaciteiten, de werking 
van de (nationale) adviesstructuur in de praktijk én 
contact en betrokkenheid tussen de verschillende 
‘lagen’ binnen de crisisbeheersingsstructuur.” 
 
Griffioen vervolgt: “De inzet van ‘indirecte maatregelen’ 
is een tweede aandachtspunt. Bijvoorbeeld een 
oogstverbod. Er is behoefte aan duidelijkheid over 
wie, waar precies over beslist – zowel landelijk, 
regionaal als lokaal – bij het nemen van indirecte 
maatregelen. Overleg hierover met betrokken overheden 
en uitvoeringsorganisaties als de Nederlandse 
Voedsel- en Warenautoriteit en het RIVM is belangrijk. 
Afwegingen over de maatregelen dienen binnen de 
besluitvormingsgremia gedeeld te worden, zodat deze 
goed uit te leggen zijn en burgers en bedrijven een 
helder en eenduidig handelingsperspectief krijgen.”  
 

Deelnemers van de bijeenkomst zien ook kansen 
in gezamenlijk opleiden en trainen, in combinatie 
met kennisdeling. Centrale vraag daarbij is over 
welk minimum basiskennisniveau de gemiddelde 
hulpverlener dient te beschikken bij een inzet rondom 
een stralingsincident. Heijnen: “Om adequaat met 
elkaar te kunnen samenwerken, kan het cruciaal zijn 
om hulpverleners, bestuurders en vergunninghouders 
gezamenlijk op te leiden en te trainen via bijvoorbeeld 
een basiscursus stralingsincidenten. Waarbij de 
onbekendheid met het onderwerp straling en met 
elkaars procedures en protocollen goed besproken 
wordt en onderling afgestemd.  
 
Versterking risico- en crisisbeheersing Nederland 
Enerzijds worden de geschetste aandachtspunten 
binnen het project ‘stralingsincidenten’ opgepakt. 
Anderzijds ziet het projectteam grote meerwaarde 
om vanuit de drie gezamenlijke projecten het thema 
‘transparante verantwoordelijkheidsverdeling’ niet 
alleen thematisch, maar vooral generiek bespreekbaar 
te maken tussen het Rijk en de veiligheidsregio’s. 
Door deze aandachtspunten op te lossen, dragen de 
drie gezamenlijke projecten daadwerkelijk bij aan 
de versterking van de risico- en crisisbeheersing in 
Nederland.

Is het gevaar van een stralingsincident in Nederland 
of de ons omringende landen een reële dreiging? Wat 
doen vergunninghouders, overheden en hulpdiensten 
in Nederland om het risico te voorkomen en adequaat 
in te kunnen grijpen bij een incident? In Nederland en 
vanuit het Internationaal Atoomenergieagentschap 
(IAEA) zijn initiatieven genomen om de organisatie 
van de risico- en crisisbeheersing rondom 
stralingsincidenten verder te versterken. Onder 
andere incidenten in het buitenland waren aanleiding 
om te investeren in het bewust omgaan met deze 
risico’s.

‘De specifieke voorbereiding op mogelijke 
stralingsincidenten kan worden verbeterd, zodat bij een 
stralingsincident bestuurlijk en operationeel adequaat 
wordt opgetreden.’ Zo luidt de hoofddoelstelling van het 
landelijk project Versterking risico- en crisisbeheersing 
stralingsincidenten. “Een goede samenwerking 
tussen de verantwoordelijke partijen is daarbij 
essentieel”, aldus Edwin Meekes, projectleider vanuit 
het Ministerie van Justitie en Veiligheid (VenJ). Gerrie 
Ruijs, projectleider vanuit het Veiligheidsberaad, sluit 
daarbij aan: “De samenwerking kan worden verbeterd 
tussen de rijksoverheid, de veiligheidsregio’s en de 
vergunninghouders. Het is belangrijk dat er meer 
samenhang komt in alles wat we op dit gebied doen.”

Versterking van de risico- en 
crisisbeheersing stralingsincidenten

Verantwoordelijkheidspuzzel
In het landelijk project zijn vier kernthema’s benoemd 
die cyclisch met elkaar verbonden zijn. Langs deze 
thematische cyclus werkt de projectorganisatie 
met alle betrokken stakeholders toe naar tastbare 
producten en resultaten voor het werkveld. Het gaat 
om de thema’s: basis op orde, risico’s bewust in beeld, 
capaciteiten op orde en effectieve voorbereiding. 
Binnen het thema ‘basis op orde’ speelt naast het 
op orde krijgen van een integraal overzicht van 
alle brondocumenten vooral het thema van een 
transparante verantwoordelijkheidsverdeling. Ruijs: 
“Ik zie het als een puzzel met allemaal stukjes 
verantwoordelijkheid die we moeten leggen. Hierbij 
wordt helder wie waarvoor verantwoordelijk is en 
welke verantwoordelijkheid nog bij niemand is belegd. 
Ook wordt duidelijk of iedereen goed is toegerust met 
kennis, middelen, trainingen om het operationeel 
te maken. Het optreden is immers gericht op het 
voorkomen en beperken van potentieel schadelijke 
gevolgen voor mens, dier en omgeving. Dit project 
brengt de verantwoordelijkheden van alle betrokken 
partijen inclusief de operationele betekenis helder 
in beeld. Daarnaast is behoefte aan meer aandacht 
voor B-objecten, risico- en crisiscommunicatie en 
publieksvoorlichting en de nazorg. Dit moet als geheel 
de risico- en crisisbeheersing versterken.”

Helder en werkbaar
Een transparante verantwoordelijkheidsverdeling 
tussen Rijk, de regio’s en de vergunninghouders dus. 
“Verantwoordelijkheden moeten helder zijn, geen hiaten 
laten zien, én moeten in de praktijk helder en werkbaar 
zijn, met toegesneden aandacht voor de communicatie 
onderling maar ook naar de samenleving”, zo vult 
Meekes aan. “Tot nu toe is stevig ingezet om een 
bredere groep bewust te maken van de noodzaak om 
aan de slag te gaan met dit project. We hebben intussen 
al bereikt dat breder wordt onderkend dat sprake is 
van nog in te vullen verantwoordelijkheden; een goede 
basis om op voort te bouwen. Het belang van een goed 
werkend stelsel van risico- en crisisbeheersing staat 
hierbij voor de regio’s en het Rijk voorop.”
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“Wanneer onze samenleving tevreden is met de 
bevolkingszorg tijdens een ramp of crisis, ben ik 
dat als portefeuillehouder bevolkingszorg ook. 
Dan is de bevolkingszorg op orde,” aldus Peter den 
Oudsten over zijn portefeuille in het Dagelijks Bestuur 
Veiligheidsberaad. De voorzitter van Veiligheidsregio 
Groningen vervolgt: “Het project ‘Versterking 
bevolkingszorg’ helpt gemeenten en veiligheidsregio’s 
bij het implementeren van bevolkingszorg op orde. Zo 
voorkomen we dat 25, of zelfs 393, keer hetzelfde wiel 
wordt uitgevonden.”
 
“De belangrijkste mijlpaal op het gebied van 
bevolkingszorg is momenteel gaande: de implementatie 
van de visie Bevolkingszorg op orde 2.0. De visie geeft 
gemeenten en regio’s richting om realistischer en 
eigentijdser - en daardoor ook minder complex - vorm 
te geven aan de bevolkingszorg. De visie is vastgesteld 
in het Veiligheidsberaad in mei 2014, samen met 
prestatie-indicatoren. Gezamenlijk hebben we besloten 
dat bevolkingszorg niet meer ‘vrijblijvend’ georganiseerd 
kan worden. Den Oudsten: Het project ‘Versterking 
bevolkingszorg’ van de Strategische Agenda 
ondersteunt de regio’s bij de implementatie van deze 
visie om gezamenlijk de bevolkingszorg in Nederland 
daadwerkelijk op niveau te krijgen en te houden.”
 
“Ik ben er voorstander van dat we als regio’s onderling, 
maar ook met het Rijk, meer gaan samenwerken aan 
de hand van de Strategische Agenda. Als regio’s ben 
je veelal met dezelfde thema’s bezig. Efficiency is 
belangrijk, maar het is nog belangrijker om elkaar goed 
te kennen en van elkaar te leren. Daarvoor moeten 
regio’s wel bereid zijn een stukje autonomie op te 
geven voor landelijke samenwerking. Op den duur zie 
ik thema’s toegevoegd worden aan de Strategische 
Agenda, wanneer de actualiteit erom vraagt, maar laten 
we eerst resultaat boeken op de huidige thema’s.”   
 
Bevolkingszorg in de toekomst  
“In veel veiligheidsregio’s zijn de bevolkingszorg-
processen in meer of mindere mate geregionaliseerd. 
In de toekomst verwacht ik dat dit volledig doorgevoerd 
is bij alle regio’s. Over wat je nog wél gemeentelijk 
organiseert, dienen keuzes gemaakt te worden. Net als 
over wat je eventueel landelijk oppakt. Het schaalniveau 
moet blijven passen bij wat je uitvoert. Dat wat lokaal 
of regionaal georganiseerd blijft, daarover kunnen we 
meer kennis met elkaar uitwisselen. Dat gebeurt voor 

John Berends, voorzitter Veiligheidsregio Noord- 
en Oost-Gelderland, heeft bijna twee jaar de 
brandweerportefeuille in het Dagelijks Bestuur 
Veiligheidsberaad. Berends: “In die periode is er 
veel gebeurd op het gebied van de brandweer. De 
nieuwe manier van werken – van repressie naar 
preventie – heeft vorm gekregen. We werken met 
een uitruk op maat. Er is een open dialoog ontstaan 
met de vakbonden en vanuit het Veiligheidsberaad 
is er structureel contact met de Tweede Kamer over 
brandweerthema’s.” En het toekomstperspectief van 
de brandweer? “Die is heel helder vastgelegd in de 
‘Brandweer over morgen.” 

 
Berends schetst de verschillende gremia voor zijn brandweer-
portefeuille.

 
Een probleemloze portefeuille? “Dat is niet waar. Het is 
erg leuk, maar soms complex,” weerlegt Berends. “Het 
was – en is soms nog – zoeken naar de verschillende 
rollen, bevoegdheden en verantwoordelijkheden binnen 
alle gremia. Zowel landelijk als regionaal en lokaal. 
Persoonlijk acteer ik op alle drie de niveaus: als burge-
meester van Apeldoorn, voorzitter veiligheidsregio en 
landelijk via het Veiligheidsberaad.” 
 
“Als portefeuillehouder heb ik mij op dit web van be-
sluitvorming gefocust en op de inhoudelijke thema’s, zo-
als de ‘Brandweer over morgen’. Thema’s die bij de Raad 
van Brandweercommandanten (RBC) en Brandweer 
Nederland aan de orde zijn. De RBC heeft de afgelopen 
twee jaar kwalitatief goede producten afgeleverd. Denk 
aan RemBrand en Uitruk op Maat. Daarnaast heeft het 
IFV het Versterkingsplan Brandweeronderwijs opgele-
verd. Hiervoor is goed samengewerkt en een convenant 

Brandweerportefeuille volop in beweging

afgesloten. Die producten vind ik een groot goed. Deze 
initiatieven zijn ook door het Veiligheidsberaad om-
armd. Voor RemBrand was het Veiligheidsberaad zelf 
opdrachtgever. De autonome veiligheidsregio’s bepalen 
vervolgens zelf hoe hiermee om te gaan. Dit kan span-
ning opleveren. Bijvoorbeeld het landelijk kader Uitruk 
op Maat: dit kader kan – binnen de richtlijnen – op 25 
verschillende manieren uitgevoerd worden. Ik zie het als 
mijn taak om de uitvoering van mijlpalen als RemBrand 
en Brandveilig leven te monitoren en de continuïteit te 
borgen.” 
 
“Een ander groot goed is de aangesneden band met de 
vakbonden, waaronder Vakvereniging Brandweer Vrijwil-
ligers en FNV. Vanuit het Veiligheidsberaad wil ik weten 
hoe zij in bepaalde onderwerpen staan. Ik waardeer het 
dat de vakbonden hier zelf ook voor openstaan. In de 
toekomst wil ik die banden graag verder aantrekken.” 
 
“Ook niet onbelangrijk is het structureel overleg met le-
den van de Tweede Kamer. De minister wordt regelmatig 
door de Tweede Kamer bevraagd over brandweerzaken. 
Het Veiligheidsberaad, maar ook het fenomeen veilig-
heidsregio, is onbekend. En daarmee ook de verant-
woordelijkheidsverdeling. De minister gaat niet over 
brandweerpersoneel: veiligheidsregio’s zijn de werk-
gevers. Het is goed dat Kamerleden weten met wie ze 
zaken doen en om onduidelijkheid weg te nemen. Hier 
zie ik zeker kansen en mogelijkheden voor het Veilig-
heidsberaad.” 
 
Project kwaliteit en vergelijkbaarheid 
Ook bij het project ‘Kwaliteit en vergelijkbaarheid’ is de 
autonomie van de veiligheidsregio een aandachtspunt. 
“Net als bij Uitruk op Maat, creëert dit project 
ook een kader waarbinnen je als veiligheidsregio 
opereert. Maar dan een kader op het gebied van 
kwaliteitsmanagement. Hoewel het project van de 
veiligheidsregio’s is, wordt de minister van VenJ hier 
ook bij betrokken. Hij is ook gebaat bij één landelijk 
kwaliteitssysteem en een eenduidige visie op kwaliteit 
van de veiligheidsregio’s.”

 
 
Meer informatie over ‘Brandweer over morgen’, 
RemBrand en Uitruk op Maat: 
www.brandweernederland.nl.  
 
 
 

Eén wiel voor bevolkingszorg, geen 393

het project ‘Versterking bevolkingszorg’ ook: door kennis 
en ervaringen te delen, kunnen gemeenten en regio’s 
onder andere hun praktische draaiboeken aanpassen 
en oefeningen anders vormgeven.”  
 
“De aard van de crises en risico’s kunnen natuurlijk 
ook veranderen. Daar moeten we flexibel mee omgaan. 
Dat zie je nu bijvoorbeeld bij de noodcrisisopvang van 
vluchtelingen. Veel gemeenten en veiligheidsregio’s 
werken mee aan de opvang en zetten het 
bevolkingszorgproces opvang en verzorging in. 
Flexibiliteit blijft in de toekomst belangrijk.” 
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>
Het inzicht in de kwaliteit van 
de regio’s vergroten. Het lerend 
vermogen verbeteren. De 
multidisciplinaire samenwerking 
bevorderen en de onderlinge 
samenwerking tussen de regio’s 
vergroten. Een paar van de 
effecten die we met het project 
Kwaliteit en vergelijkbaarheid 
hopen te realiseren. 

“In dit project worden verschillende 
al lopende initiatieven op het 
gebied van kwaliteit met elkaar 
verbonden”, aldus Gerrie Ruijs, 
projectleider en directeur 
Veiligheidsregio Zeeland. “Zo zijn 
inmiddels een kostenevaluatietool 
en een visitatiemethode ontwikkeld 
en zijn er initiatieven op het gebied 
van informatiemanagement om 
informatie met elkaar te delen. 
Initiatieven die een impuls geven 

Kwaliteit en vergelijkbaarheid geeft 
integrale kwaliteitszorg impuls

aan kwaliteit en vergelijkbaarheid. 
Wij zijn volop bezig en tijdens de 
roadshow die de projectorganisatie 
gaat starten, staat dan ook één 
vraag aan de regio’s voorop: 
Wat kan het project Kwaliteit 
en vergelijkbaarheid leveren 
om jouw regio te helpen bij de 
kwaliteitszorg?” Van groot belang 
volgens Ruijs. “De focus ligt op 
leren en ontwikkelen.”

Kijkje in de keuken
Meer leren en de kwaliteit verhogen. 
Daar draait het volgens Ruijs dus 
om. “En als het even kan, willen we 
op een hoger abstractieniveau een 
landelijke visie ontwikkelen”. 
Maar hoe doe je dat, meer leren en 
de kwaliteit verhogen? Ruijs: “Je 
moet vooral bij elkaar in de keuken 
gaan kijken. Welk bestek gebruiken 
jullie? En welke pannen en borden? 

Dat is ook voor ons misschien 
wel interessant, dat gaan wij zo 
ook gebruiken. Je hoeft het wiel 
immers niet vaker dan een keer uit 
te vinden. We bekijken in feite met 
elkaar welke thema’s interessant 
zijn. Oftewel, welke onderdelen uit 
de keuken zijn interessant om van 
elkaar te leren?”

Geen keurslijf
Ruijs benadrukt dat 
veiligheidsregio’s niet bang moeten 
zijn om hun volledige autonomie op 
te geven. “Open de deuren van de 
keuken voor elkaar. Het draait in dit 
project om het vergemakkelijken 
van de samenwerking. Echter, 
daar waar je meer eenduidigheid 
kunt realiseren, helpt dat in de 
samenwerking. Alles draait om het 
leren van elkaar.”

Wat levert het een regio op?
Het project loopt tot medio 2017 
en levert de regio’s een aantal 
concrete resultaten op. Ruijs: 
“Allereerst komen we tot een 
gezamenlijk kader, één taal en 
bijbehorende begrippen voor 
kwaliteit, kwaliteitszorg en 
vergelijkbaarheid om als regio’s 
gezamenlijk door te ontwikkelen. 
Ook levert het een referentiemodel 
kwaliteit op dat bijdraagt aan het 
lerend vermogen, de onderlinge 
samenwerking en vergelijkbaarheid 
tussen regio’s. Welke thema’s 
vinden wij nuttig en zinnig om de 
regio’s met elkaar te vergelijken? 
En welke mogelijke instrumenten 
(visitatie, kostenvergelijking e.d.) 
zijn er al die daarbij van nut kunnen 
zijn? Daarnaast kijken we of we 
bestaande initiatieven kunnen 
doorontwikkelen zodat ze bruikbaar 
worden om echt van te leren.”

De Wet veiligheidsregio’s zegt dat regio’s een 
kwaliteitssysteem en een vorm van visitatie in het 
leven moeten roepen. Tot dusver was voor visitatie nog 
geen methode beschikbaar maar dat is verleden tijd. 
Een beproefde visitatiemethode is intussen door alle 
betrokken managementraden vastgesteld. De regio’s 
kunnen dus aan de slag met deze breed gedragen 
methode. Wat betekent dat?

In het najaar van 2014 werden de veiligheidsregio’s 
Zeeland en Kennemerland als pilotregio’s gevisiteerd. 
Volgens Gerrie Ruijs, voorzitter van de stuurgroep 
visitatie en directeur Veiligheidsregio Zeeland, is 
visitatie de mooiste leer- en ontwikkelmethode voor 
het strategisch niveau om kwaliteit te verbeteren. “Het 
geeft enorm veel energie om als critical friends bij 
elkaar in de keuken te kijken. Ook het proces zelf is heel 
leerzaam. Het is dus niet altijd het doel dat telt, maar 
het gaat ook om de reis die je als organisatie maakt. 
Wat bijvoorbeeld uit de rapportage is gekomen, heeft in 
Zeeland al geleid tot veranderingen.”

Houd jezelf een spiegel voor
Tijdens een visitatie worden op een dag zo’n 40 
tot 50 personen geïnterviewd: medewerkers en 
leidinggevenden maar ook bestuurders en partners 
van de veiligheidsregio. Deze gesprekken leveren zowel 
voor de geïnterviewden als voor de visitatiecommissie 
een leerervaring op. Maar het leerproces start volgens 
Ruijs al tijdens de voorbereiding van een visitatie. “Met 
je organisatie maak je een zelfevaluatie en stel je een 
organisatiebeschrijving op. Dat is heel waardevol, alsof 
je jezelf een spiegel voorhoudt.”

Verbindende schakel
Coen Lubberts, coördinator kwaliteitsbureau, beaamt 
dat. Vanuit het kwaliteitsbureau ondersteunt hij, samen 
met zijn collega’s, de regio’s bij de visitaties. Lubberts: 
“Het gaat inderdaad om het spiegelen van de regio, 
dat houdt ze scherp. Wij faciliteren de regio’s bij het 
visitatieproces en vinden het belangrijk dat visitatie 
aansluit bij de behoefte en de ontwikkelingsfase 
waarin een regio zich op dat moment bevindt. Vanuit 
het kwaliteitsbureau proberen we ook de verbindende 
schakel tussen de regio’s te zijn.”

Critical friends kijken 
bij elkaar in de keuken

Op weg naar open water
Naast de drie vaste visitatiethema’s; maatschappelijke 
legitimatie, leiderschap & verandervermogen en 
organisatie in samenwerking, is er ook ruimte voor 
een extra thema dat regio’s zelf in kunnen brengen. 
Lubberts: “Stel dat een regio het thema ‘samenwerking 
met de gemeenten’ wil toevoegen, dan kan dat. Wij 
zoeken daar dan geschikte commissieleden voor.”
 
Na afloop van een visitatie wordt een visitatierapport 
opgeleverd en in geval van Zeeland voor het bestuur 
gepresenteerd. Voor Ruijs was dat een mooi moment: 
“We zaten de afgelopen jaren in een snelstromende 
rivier om alle verplichte dingen te doen die horen bij 
een regionalisatie. Langzaamaan komen we in open 
vaarwater en willen we een duidelijke koers neerzetten. 
De visitatie bevestigde de behoefte aan die duidelijke 
koers. Daarnaast werd duidelijk dat er heel veel 
besluiten door het algemeen bestuur moesten worden 
genomen waardoor je als organisatie traag vooruit 
komt. Het visitatierapport heeft ertoe geleid dat er meer 
ruimte aan de organisatie gegeven wordt en daardoor 
veranderingen sneller doorgevoerd kunnen worden. Wij 
zijn enthousiast.” En Zeeland is niet de enige. Alle 25 
regio’s hebben zich intussen aangemeld voor de visitatie 
en het enthousiasme blijft groeien.

Gerrie Ruijs is directeur 
Veiligheidsregio Zeeland en 
projectleider van twee projecten 
van de Strategische Agenda: 
Versterking risico- en crisisbe-
heersing bij stralingsincidenten en 
Kwaliteit en Vergelijkbaarheid. 

Ruijs over visitatie: "Het geeft 
enorm veel energie om als critical 
friends bij elkaar in de keuken te 
kijken. Ook het proces zelf is heel
leerzaam."
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Nieuw denken in bevolkingszorg

Een bevolkingszorg die meer aansluit op wat de 
samenleving van gemeenten en veiligheidsregio’s 
vraagt. Dat is wat de projectgroep Versterking 
bevolkingszorg, onder leiding van Ruud Bitter, voor 
ogen staat.
 
Eind 2016 moet de bevolkingszorg op orde zijn in 
Nederland. ‘Op orde’ houdt in dat je bij een incident 
op het goede moment de juiste dingen doet. En dat 
zijn volgens Bitter díe dingen waar de samenleving op 
zulke momenten van overheidszijde op mag rekenen. 
Dat is overigens niet per definitie hetzelfde als wat 
inspecteurs op hun lijstjes aan- en afvinken. Voor Bitter 
alle reden om bij de evaluatie van een incident niet 
alleen professionele beoordelaars naar hun mening te 
vragen, maar via enquêtes ook die van het publiek.

Bevolkingszorgprocessen zijn belangrijke processen 
in de crisisbeheersing en hebben grote impact op het 
effect en met name de beleving van het effect door 
burgers en getroffenen, merkt het Veiligheidsberaad 
in de Strategische Agenda op. Tegelijk constateert 
het bestuur dat de uitvoering van deze processen nog 
niet optimaal is. Aanleiding om de professionalisering 
hiervan als een opgave met hoge prioriteit te zien. Het 
Veiligheidsberaad benadrukt dat het hierbij niet gaat 
om het bedenken van nieuwe ideeën, maar vooral om 
implementatie, zodat bevolkingszorg een volwaardige 
kolom is binnen het totaal van de crisisbeheersing.  
 

De Commissie Bruinooge, genoemd naar de Alkmaarse 
burgemeester die destijds in het Dagelijks Bestuur 
Veiligheidsberaad zat, verrichtte het nodige voorwerk. 
De Commissie publiceerde Bevolkingszorg op orde, 
waarvan in 2014 een 2.0-versie verscheen. Bruinooge’s 
opvolger Peter den Oudsten omarmde het geheel en riep 
op er in de gemeenten in de eigen veiligheidsregio mee 
te gaan werken.

Hoe dan? 
“Heel praktisch”, vertelt projectleider Ruud Bitter, in 
het dagelijks leven verbonden aan Veiligheidsregio 
Hollands Midden. “Als voorheen wat gebeurde, gingen 
we allerlei dingen organiseren die we niet nodig hadden. 
Maar nu brengen we dat terug naar normale proporties. 
Daarbij is niet zozeer bepalend of het op grond van 
rapporten van technische mensen wel of niet goed is 
gegaan, maar vooral wat het publiek – en met name 
de betrokken burgers en slachtoffers – er achteraf van 
vindt. Heb je met je handelen als overheid het beoogde 
maatschappelijk effect bereikt?” 

“Het is een beetje ‘nieuw denken’ in veiligheidsland”, 
zegt Bitter er zelf alvast bij. Want het betekent ook dat 
de verantwoordelijke voor bevolkingszorg in het COPI de 
vraag opwerpt óf je wel actie moet ondernemen. “Moet 
je als overheid bij een gasstoring dekens uitdelen, 
terwijl mensen die zelf ook in huis hebben?”

Zelfredzaamheid
Weg van het oude denken, zet de projectgroep zwaar in 
op de zelfredzaamheid van burgers die ook op andere 
maatschappelijke vlakken zichtbaar is. Bovendien 
kan de markt een heleboel dingen. Een ambtenaar 
bevolkingszorg is geen professioneel uitvaartverzorger. 
Regie voeren over bevolkingszorg wil niet zeggen dat je 
alles zelf moet doen. En elk incident is maatwerk. Alleen 
al daarom past er geen blauwdruk over het land. 
 
Intussen trekt de projectgroep door het land om na 
te gaan of regio’s en gemeenten de bevolkingszorg 
in hun werk hebben geïntegreerd, zonder in oude 
reflexen te schieten. Daarbij gaat het om ‘denken’, 
delen (van best practices) en vertalen (in opleidings- en 
trainingstrajecten). De projectgroep ondersteunt en 
faciliteert dat proces, maar laat regio’s ruimte om het 
naar hun eigen cultuur in te richten. Waarna natuurlijk 
de echte test komt als er een incident is. 
 

>
 
In oktober vond de eerste interregionale werksessie 
in het kader van project Versterking bevolkingszorg 
plaats. Op verzoek van de organiserende 
veiligheidsregio’s – Fryslân en Groningen – stonden 
drie thema’s centraal: evalueren, competenties en 
het betrekken van de andere kolommen bij de visie 
Bevolkingszorg op orde (BZOO). Welke inzichten 
leverde deze werksessie op?  
 
Aan de sessie namen vooral medewerkers 
bevolkingszorg deel die binnen de veiligheidsregio 
zorgdragen voor de implementatie van bevolkingszorg: 
planvormers, opleiders, oefencoördinatoren en 
evaluatoren. Ook was een aantal uitvoerende 
bevolkingszorgmedewerkers aanwezig.  
 
Uitvoerend bevolkingszorgmedewerkers betrekken 
Beide regio’s ervaren dat het lastig is om 
bevolkingszorgmedewerkers te betrekken en betrokken 
te houden. Voor velen is bevolkingszorg een neventaak. 
De beperkte beschikbare tijd zou daarom een 
randvoorwaarde voor de implementatie-instrumenten 
zoals planvorming, opleiding, oefening en evaluaties 
moeten zijn. Deze moeten zo ‘slim’ zijn dat men binnen 
de minimale tijd toch op voldoende niveau voorbereid 
kan worden. 
 
Evalueren 
De deelnemers geven aan dat evalueren lastig is, 
omdat er geen standaardevaluatie bestaat. Het doel, 
de doelgroep of focus kan per evaluatie verschillen. 
Misschien moet het klassieke evalueren wel losgelaten 
worden en moet meer ingezoomd worden op ervaringen 
van burgers. Veiligheidsregio Fryslân heeft hier positieve 
ervaringen mee in de vorm van storytelling, waarbij een 
betrokken burger ervaringen deelde met hulpverleners. 
Dit leidde tot nieuwe inzichten in het optreden. Een 
publieksenquête is ook een mogelijkheid. 
 
Uitvoering geven aan BZOO 
Voor Officieren van Dienst (OvD’s) is het soms lastig 
om uitvoering te geven aan BZOO en in het bijzonder 
aan het faciliteren van zelfredzaamheid. Het handelen 
van andere kolommen staat hier soms haaks op of een 
kolom heeft bij aankomst al iets georganiseerd dat 
niet in lijn is met de visie. Een OvD moet in staat zijn 
om ‘tegengas’ te geven en dus over deze competentie 
beschikken. Dat OvD’s vaak doeners zijn, sluit goed aan 

Samen nadenken over werkbare oplossingen 
bevolkingszorg

bij de visie: zij moeten pragmatisch kunnen handelen 
en improviseren. Keerzijde is dat het lastig is om uit 
die actiestand te stappen en op het eigen handelen te 
reflecteren. Dit zou dan bewust georganiseerd moeten 
worden bijvoorbeeld door de Algemeen Commandant 
Bevolkingszorg te laten reflecteren op het handelen. Of 
een collega OvD loopt mee als buddy. De buddy doet op 
die manier zelf ook extra ervaring op. 
 
BZOO en de kolommen  
Alle deelnemers van de sessie waren het eens dat de 
visie BZOO niet is voorbehouden aan bevolkingszorg. 
Ook andere kolommen zouden dit als uitgangspunt in 
hun werkwijze moeten meenemen. Zelfredzaamheid is 
van iedereen. Enkele voorbeelden zijn er al, bijvoorbeeld 
het programma Brandveilig leven van de brandweer. 
Het gaat weliswaar niet om het bevorderen van 
zelfredzaamheid tijdens een acute crisis, maar het zou 
de start van een cultuurverandering binnen de andere 
kolommen kunnen betekenen. Het zou bevolkingszorg 
ten minste helpen als andere kolommen BZOO kennen 
om te voorkomen dat andere kolommen een aanpak 
initiëren die niet gebaseerd is op het bevorderen van 
zelfredzaamheid. 

 
Het complete verslag van de werksessie, net als 
het verslag van de tweede sessie, staat op 
www.strategische-agenda.nl.  
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“Een aantal functies is van dusdanig grote betekenis voor onze 
samenleving dat uitval ervan desastreuze gevolgen heeft. Denk aan 
grote stroomstoringen, vervuiling van het waterleidingnet en uitval 
van telecommunicatie. Hoe werkt een veiligheidsregio samen met 
zogenoemde vitale partners die verantwoordelijk zijn voor deze 
netwerken en systemen? Convenanten zijn hierin een eerste goede stap 
geweest. Deze blijken echter nog teveel een papieren werkelijkheid,” 
vertelt Henri Lenferink over project Continuïteit van de samenleving, 
waarvan hij bestuurlijk portefeuillehouder is. 

Gemeenschappelijke informatievoorziening 
onmisbaar voor goede hulpverlening

 
“Per veiligheidsregio zijn 
convenanten afgesloten, maar een 
dergelijke calamiteit houdt zich niet 
aan regiogrenzen. De meeste vitale 
sectoren hebben eigen regionale 
netten, zoals een waterleidingnet. 
Dit project is gericht op het 
ondersteunen en stimuleren van 
samenwerking in de praktijk, in een 
netwerk met de benodigde partijen. 
In de verschillende netwerken 
geven we de samenwerking 
praktisch vorm.”

Informatievoorziening en 
meldkamer 
Lenferink is in het Dagelijks 
Bestuur Veiligheidsberaad 
portefeuillehouder 
Informatievoorziening en 
Meldkamer. “We hebben de 
afgelopen jaren een aantal zaken 
gerealiseerd. Belangrijkste 
ontwikkeling is het netcentrisch 
werken en het feit dat de applicatie 
die we daarvoor gebruiken, LCMS 
(Landelijk Crisis Management 
Systeem), in alle veiligheidsregio’s 
wordt gebruikt. Dat was best een 
klus, gezien de autonomie van de 
veiligheidsregio’s. Nu bekijken we 
hoe we de werkwijze en applicatie 
het beste kunnen doorontwikkelen. 
Daarbij luisteren we goed naar de 
ervaringen van de gebruikers.” 
 

Een belangrijke toekomstige 
ontwikkeling is een 
basisinfrastructuur voor de 
veiligheidsregio’s. “Er komt een 
omgeving die gemeenschappelijke 
data en applicaties crisisbestendig 
en beveiligd toegankelijk maakt 
voor alle veiligheidsregio’s. Dit 
is een basisvoorwaarde voor de 
andere ambities op het gebied 
van informatievoorziening. Het 
is een grote ontwikkeling, waar 
we nu de voorbereiding voor 
starten. We volgen hiermee de 
Wet veiligheidsregio’s, die de 
besturen van de regio’s verplicht 
om te komen tot een gezamenlijke 
informatievoorziening.” 
 
De basisvoorziening Geo is een 
andere uitdaging. “In LCMS zit 
een module voor geografische 
informatie. Die was eerst vrij 
eenvoudig, maar is inmiddels zeer 
goed ontwikkeld. We hebben nu het 
plan om de geografische informatie 
los te koppelen van LCMS en ook 
toegankelijk te maken voor andere 
regionale of landelijke applicaties. 
Alle regio’s kopen nu afzonderlijk 
kaartmateriaal van verschillende 
leveranciers. Op termijn is het 
handig om allemaal hetzelfde 
materiaal te gebruiken voor alle 
toepassingen.”  
 

Een belangrijke voorwaarde is 
cyber security. Lenferink: “De 
informatieveiligheid van alle 
veiligheidsregio’s moet in de basis 
op orde zijn. We volgen hierbij de 
richtlijnen van gemeenten.”
 
Meldkamer 
“Het huidige meldkamersysteem is 
oud, vaak verbouwd en ingewikkeld. 
Iedere aanpassing creëert grote 
risico’s en door de complexiteit 
van het systeem zijn die erg 
duur. We kunnen hier weinig mee 
ontwikkelen. Daarom komt er een 
nieuw meldkamersysteem, NMS 
(Nationaal Melkamer Systeem). 
Met alle disciplines is gekeken naar 
wat er in dat systeem moet zitten, 
uitgaande van hoe de meldkamer 
er in de toekomst uitziet. De grote 
lijnen hiervoor zijn overgedragen 
aan de organisatie die de Landelijke 
Meldkamer inricht.”   
 
Bij de vorming van die Landelijke 
Meldkamer Organisatie (LMO) 
is Lenferink vanaf het begin 
betrokken. “We willen een nieuwe 
meldkamerorganisatie die de 
burger beter en sneller bedient 
in het eerste contact. Nu wordt 
je als burger doorverbonden met 
politie, brandweer of ambulance. 
Straks niet meer. Er komt één 
virtuele meldkamer met 10 locaties. 
Het systeem wordt moderner en 
robuuster en bij uitval kunnen 
locaties elkaar overnemen.  
De meldkamers zijn nu erg 
kwetsbaar. Bij uitval is niet altijd 
een reservelocatie beschikbaar 
of slechts in basale vorm. Vanuit 
het Veiligheidsberaad gaan we 
zorgvuldig met de vorming om, 
maar we willen ook voortgang zien 
en hechten aan multi-uitgifte, niet 
alleen intake.”

De rode kroonjuwelen: oog voor meer kennis 
in brandweervak

Op 1 december 2015 heeft dr. ir. Ricardo Weewer 
zijn lectorale rede uitgesproken en zijn boek 
gepresenteerd. Als lector Brandweerkunde is hij 
verbonden aan de Brandweeracademie van het IFV. 
Met zijn lectorale rede ‘De rode kroonjuwelen’ gaat 
Weewer in op de noodzaak van kennisontwikkeling 
voor de brandweer. 

De brandweerwereld is volop in beweging. De 
samenleving is kritisch en verwacht kwaliteit, óók 
van de brandweer. Ricardo Weewer zet zich met het 
lectoraat Brandweerkunde in om het vakmanschap 
op brandweergebied te versterken en het belang 
van brandweerkundig onderzoek zowel nationaal als 
internationaal te onderstrepen. 

Kennis en ervaring
Weewer doelt met ‘de rode kroonjuwelen’ op de 
kennis van en ervaring met het brandweervak. “Zowel 
kennis en ervaring die bestaat, als die nog ontdekt en 
gedeeld moet worden. Hierbij zoek ik naar antwoorden 
op vragen als: hoe draagt deze kennis bij aan het 
brandweerwerk op straat? En hoe draagt kennis bij aan 
handelingsperspectieven voor de brandweermensen in 
de praktijk?”

Verbinding vakmanschap en wetenschap
In zijn rede laat Weewer aan de hand van vele 
voorbeelden zien dat onderzoek en kennisontwikkeling 
noodzakelijk zijn om het brandweervak verder te 
ontwikkelen en de samenleving en de veiligheid van 
brandweermensen zo goed mogelijk te dienen. De 
verbinding tussen vakmanschap en wetenschap speelt 
hierbij een cruciale rol. Weewer: “Het betrekken van 
brandweermensen bij de kennisontwikkeling speelt een 
belangrijke rol bij het laten indalen van kennis naar de 
praktijk.”
Weewer sprak zijn lectorale rede uit bij het IFV in 
Arnhem. De rede werd ingeleid door Cees Sprenger, 
onderzoeker en adviseur leergericht werken en prof. dr. 
Taco van Someren, CEO Ynnovate en gasthoogleraar aan 
de universiteiten van Beijing en Vladivostok.

Lectorale rede downloaden als PDF
U kunt de publicatie ‘De rode kroonjuwelen’. Over de 
noodzaak tot kennisontwikkeling voor de brandweer’ 
downloaden op www.ifv.nl. 
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Nauwe samenwerking tussen de overheid en vitale sectoren is cruciaal 
om de continuïteit van de samenleving te waarborgen. Versterking van 
interregionale publiek-private netwerken bevordert die samenwerking. 
Tijdens een bijeenkomst van het landelijk netwerk Continuïteit van de 
samenleving in oktober brainstormden vertegenwoordigers van overheid en 
‘vitaal’ over hun onderlinge samenwerking. 
 

Project Continuïteit van de samenleving 
gebaat bij synergie
 
 

“Publiek-privaat partnernetwerk bewijst 
zijn meerwaarde”

Uit de discussies bleek dat 
kennismaken en kennis delen 
het fundament vormen voor de 
samenwerking tussen het Rijk, 
de veiligheidsregio’s en de vitale 
sectoren. Er is sprake van mede-
eigenaarschap. Ieder moet daarin 
de eigen rol én die van de ander 
kennen. Daarmee zijn ook de 
reikwijdte en de uitdagingen van 
het project Continuïteit van de 
samenleving benoemd. Want het 
partnernetwerk is groot, de partijen 
kennen elkaar nog onvoldoende en 
hebben nog geen helder beeld van 
elkaars rol in de koude en warme 
fase. Waar gaat de veiligheidsregio 
nu eigenlijk precies over als 
het gaat om de uitval van vitale 
voorzieningen? 
 
Netwerkmanagement 
Simon Stenneberg van 
Veiligheidsregio Kennemerland 
vertelde tijdens de 
netwerkbijeenkomst hoe de 
Noord-Hollandse veiligheidsregio’s, 
samenwerkend in de ‘Noordwest 
4’, collectief de samenwerking met 
‘vitaal’ in de praktijk oppakken. 
De sleutelwoorden uit de Noord-
Hollandse praktijk: integrale 
ketenaanpak, uniformiteit in 
afspraken met ketenpartners 
en kennis delen door regelmatig 
bij elkaar in de keuken te kijken. 
Dat dit ‘netwerkmanagement’ 
loont, bewijst de praktijk rond de 
stroomstoring die Noord-Holland in 
maart dit jaar trof. De ketenpartners 
wisten elkaar snel te vinden en 

er kon snel en soepel informatie 
worden gedeeld.
 
Er gebeurt veel goeds in de 
netwerken, bevestigden ook 
andere deelnemers aan de 
netwerkbijeenkomst. Maar er zijn 
ook nog punten van zorg. Zo vindt 
een deel van de vitale partners 
het netwerk nog niet breed 
genoeg. In de vitale sector grijpen 
veel processen en systemen in 
elkaar, dus is het zaak dat er geen 
relevante partners in de netwerken 
ontbreken. Uitval in de ene sector 
veroorzaakt voorzienbare domino-
effecten in de andere sector. 
Zo kan een overstroming door 
grootschalige stroomuitval effecten 
hebben op de telecomsector.

Nieuwe leervormen
Gezamenlijk oefenen is essentieel 
om routine op te bouwen in de 
onderlinge samenwerking en 
rolverdeling. Maar hier doemen 
praktische problemen op. Zowel 
de vitale sector als regio’s 
missen capaciteit en middelen 
om alle ketenpartners jaarlijks 
te laten oefenen. Een van de 
geuite bezwaren is dat er teveel 
gefragmenteerd wordt geoefend en 
dat de vitale partners geen zicht 
hebben op de oefenprogramma’s 
van de veiligheidsregio’s. Het 
moet dus slimmer. Onder andere 
door het bekend maken van 
oefenkalenders, oefeningen met 
combi-scenario’s die voor meerdere 
partners interessant zijn en andere 

leervormen zoals virtueel oefenen, 
uitwisselingsprogramma’s, table-
topoefeningen en korte workshops. 
Hierin kunnen interregionale 
netwerken veel van elkaar leren. 
Het projectteam heeft de ambitie 
om deze ‘slimme’ en soms nieuwe 
leervormen te verzamelen en 
breder bekend te maken. Op die 
wijze worden de veiligheidsregio’s 
en hun partners praktisch 
ondersteund bij de uitvoering van 
hun samenwerkingsafspraken.

van het veiligheidsdomein niet parallel met die van 
de vitale infrastructuur. Dit maakt het soms lastig om 
bestuurlijk en ambtelijk sluitende afspraken te maken.”
 
Synergie
Dat merkt ook Arjen Littooij in zijn positie als directeur 
Veiligheidsregio Rotterdam-Rijnmond. Hoewel het een 
grote wens van landelijk opererende vitale bedrijven 
is om op landelijk niveau afspraken te maken met 
het veiligheidsdomein, kan dat volgens Littooij in 
het huidige bestel niet zondermeer. “Er is niet aan 
te ontkomen dat de vitale partners via convenanten 
afspraken maken met alle 25 veiligheidsregio’s 
afzonderlijk. De bestuurlijke verantwoordelijkheid is 
daar belegd. We kunnen wel zoveel mogelijk uniformiteit 
borgen in afspraken, procedures en werkwijzen. Het 
gaat om het verbinden van twee werelden via maximale 
synergie. Daarin ondersteunt het landelijk project de 
veiligheidsregio’s. Dat is onze belangrijkste focus.”

Gevoelde urgentie
Om niet het wiel opnieuw uit te vinden, is het volgens 
Littooij van belang dat veiligheidsregio’s kennis en 
ervaringen uit hun partnerschappen delen en zo 
van elkaar leren. “De interregionale netwerken van 
veiligheidsregio’s en vitale partners zijn daarvoor het 
platform bij uitstek. Dergelijke netwerken komen in 
steeds meer regio’s van de grond en voorzien in een 
grote behoefte van kennismaken en kennis delen.”  
 
Van Eck sluit zich daar bij aan: “Op decentraal niveau 
moeten verantwoordelijkheden van overheid en 
vitale sector met elkaar worden verbonden. Daar is 
de uitvoering ook belegd. Het project loopt tot medio 
2017. In die tijd moet er nog een hoop gebeuren. 
Het eerste tastbare resultaat ligt al op tafel: een 
heldere rolbeschrijving voor de veiligheidsregio’s. 
Een naslagwerk voor regio’s en vitale partners, 
waarmee spraakverwarring over de rolverdeling wordt 
verminderd. Een belangrijk winstpunt van het project 
is ook dat we met zoveel partijen om de tafel zitten. Ik 
merk in het overleg dat de maatschappelijke urgentie 
bij alle partners wordt gevoeld om hier samen de 
schouders onder te zetten. We werken nu aan een 
gezamenlijke agenda om de landelijke en regionale 
samenwerkingsafspraken op elkaar af te stemmen, 
aan een actieplan met verbeteracties en een tactische 
menukaart voor de uitvoering.”

Het waarborgen van de continuïteit van de 
samenleving staat hoog op de Strategische Agenda 
van het Veiligheidsberaad. Marcel van Eck, hoofd 
Generieke Veiligheid bij het ministerie van VenJ, is 
projectleider namens het Rijk. Arjen Littooij, directeur 
Veiligheidsregio Rotterdam-Rijnmond, is projectleider 
namens de veiligheidsregio’s. Samen geven zij 
invulling aan de opdracht het veiligheidsdomein en de 
vitale sector te verenigen in één gezamenlijke missie: 
de continuïteit en weerbaarheid van Nederland. 
 
“Een stevige participatie van het Rijk in dit project is 
logisch”, stelt Marcel van Eck. “Bij ernstige aantasting 
van vitale maatschappelijke processen is de nationale 
veiligheid in het geding. Bescherming van vitale 
infrastructuur is echter geen ‘Haagse show’, maar een 
collectief belang van het Rijk, veiligheidsregio’s en de 
vitale sectoren zelf. Op papier is die samenwerking goed 
geregeld. Nu de praktijk. Die is weerbarstig, want de 
vitale sectoren zijn ingewikkeld georganiseerd. Onder 
andere door de spreiding van verantwoordelijkheden 
als gevolg van de marktwerking. Ook lopen regiogrenzen 
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Tijdens de landelijke ‘Netwerkdag water’ lichtte 
uitvoerend projectleider van ‘Water en evacuatie’ 
Marcel Matthijsse aan de partners van de waterkolom 
toe hoe het veiligheidsdomein met dit thema bezig 
is en hoe de werelden van waterbeheer en veiligheid 
elkaar raken.

“De planning is strak, want vóór de zomer van 2017 
moeten alle veiligheidsregio’s het fundament van een 
samenhangende evacuatieplanning gereed hebben”, 
vat Matthijsse het doel van het project samen. “Het 
project ondersteunt hierbij met handreikingen voor 
het opstellen van een impactanalyse en het maken 
van strategische keuzes. De overstromingsscenario’s 
zijn bekend. Die zijn ontwikkeld in het kader van de 
Module Evacuatie Grootschalige Overstroming onder 
de vlag van het Deltaprogramma. Die aanpak heeft 
ook de smartphone-app ‘Overstroom ik?’ opgeleverd, 
waarmee burgers kunnen zien welk overstromingsrisico 
zij lopen. Met het project ‘Water en evacuatie’ krijgen 
veiligheidsregio’s een beter beeld van wat een grote 
overstroming concreet voor hun crisisorganisatie 
betekent.”

Grenzeloos water
Het ligt volgens Matthijsse voor de hand om dit zware 
beleidsthema in het veiligheidsdomein landelijk aan 
te jagen en te coördineren. Water houdt zich niet aan 
geografische grenzen en bij grootschalige evacuatie 
moeten regio’s elkaar niet in de weg zitten met de 

Nederland leeft met water en vecht ertegen, al 
eeuwen lang. Nu het Deltaprogramma uiteen 
heeft gezet welke inspanningen tot 2050 nodig 
zijn om beschermd te zijn tegen het wassende 
water, weet ook het veiligheidsdomein wat de 
uitdagingen zijn. Op laag 3 van het Deltaprogramma, 
crisisbeheersingsaspecten van waterveiligheid, 
ligt de focus van het project Water en evacuatie. 
Projectleiders Marcel van Eck (ministerie van VenJ) 
en Carlo Post (Veiligheidsregio Zuid-Holland Zuid) 
belichten het strategisch belang van dit dossier.

“Hoog water en overstroming scoren hoog in 
de regionale risicoprofielen en de nationale 
risicobeoordeling”, aldus Van Eck. “Er zijn grote 
belangen in het spel; als het daadwerkelijk gebeurt, is 
de impact groot. Een groot deel van het economisch 
potentieel ligt in het kwetsbare laaggelegen westen 
van het land. Het is niet voor niets dat de Stuurgroep 
Management Watercrises en Overstromingen, die ook 
binnen het project een belangrijke positie inneemt, 
zo’n zware bestuurlijke samenstelling heeft vanuit de 
verschillende departementen en de waterkolom.”

Randvoorwaarden
Carlo Post, die samen met Henk Meijer de 
veiligheidsregio’s in het project vertegenwoordigt, 
is er duidelijk over: kant en klare evacuatieplannen 
en draaiboeken zijn er nog niet. Terwijl het 
Deltaprogramma zijn miljardeninvesteringen voor de 
lange termijn uitvoert, blijft Nederland als waterland 
kwetsbaar. Het klimaat verandert, de bodem daalt 
en neerslagpatronen worden steeds grilliger. “We 
moeten niet uitsluitend vertrouwen op de preventieve 
waterveiligheid die het Deltaprogramma op langere 
termijn realiseert, maar ondertussen ook invulling 
geven aan laag 3, de crisisvoorbereiding. Kant en 
klare draaiboeken levert het project niet op, daar 
moeten de regio’s zelf mee aan de slag. Ons doel is 
het faciliteren en ondersteunen van de regio’s met 
randvoorwaarden, zoals leidraden en modellen voor een 
uniforme aanpak en informatiedeling. Het is belangrijk 
dat de veiligheidsregio’s op een eenduidige manier te 
werk gaan, zodat op te stellen actieprogramma’s en 
evacuatieplannen goed op elkaar aansluiten.”

uitvoering van hun evacuatieplannen. Daarom staat 
er een stuurgroep boven het project waarin alle 
relevante ministeries en het Veiligheidsberaad zijn 
vertegenwoordigd. Het urgentiegevoel bij de partners 
is hoog. Honderd procent garantie op droge voeten 
biedt het Deltaprogramma niet, dus moeten ook de 
uitvoerende schakels in de crisisbeheersingsketen hun 
voorbereidingen treffen.
 
Veiligheidsregio essentiële waterpartner  
Tekenend voor de netwerkbijeenkomst was volgens 
Matthijsse dat de spelers in het waterbeheer 
de veiligheidsregio’s als essentiële regie- en 
samenwerkingsplatforms beschouwen voor het 
thema water. De waterpartijen wezen onder andere 
op het belang van gezamenlijk oefenen. “Zeer 
belangrijk”, beaamt Matthijsse. “Maar de exercitie 
die de veiligheidsregio’s de komende twee jaar gaan 
uitvoeren, samen met de partners in het waterbeheer 
en andere netwerkpartners, is in zekere zin ook een 
vorm van oefenen. In het kader van de impactanalyse 
moeten alle ketenpartners per regio al intensief 
samen aan de slag. We hopen de eerste versie van de 
leidraad voor impactanalyse in het eerste kwartaal 
van 2016 gereed te hebben. Dan organiseren we een 
serie kennisbijeenkomsten om dit resultaat landelijk te 
delen.” 
 

Regio’s aan de slag met ‘water en evacuatie’

“Uniforme kaders voor 
evacuatievoorbereiding”

Evacuatie ingewikkeld
Post erkent dat grootschalige evacuatie een 
ingewikkelde operatie is. Vooral als de dichtbevolkte 
Randstad met zijn overvolle infrastructuur in de 
gevarenzone ligt. “Het dreigingsniveau en de impact 
van een overstroming verschillen van regio tot regio. 
Wateroverlast door zware regenval heeft een heel ander 
karakter dan een rivieroverstroming of een stormvloed 
aan de kust. Met de ontwikkelde leidraden helpen we 
de regio’s goed zicht te krijgen op hun daadwerkelijk 
risico, scenario’s en handelingsperspectief. In de 
concretisering in uitvoeringsplannen komt het aan op 
grootschalig en onorthodox denken. Zo hebben we bij 
een grootschalige evacuatie van honderdduizenden 
mensen uit de Randstad onder meer de 
wegbeheerders hard nodig. Zij kunnen met dynamisch 
verkeersmanagement zorgen dat de verkeersstromen 
op alle rijbanen van autosnelwegen één kant op worden 
gericht, zodat de maximale wegcapaciteit wordt benut. 
Maar een andere gedachte is dat zo’n grote evacuatie 
misschien nooit op tijd kan worden uitgevoerd en dat 
het misschien veiliger en effectiever is om binnen het 
bedreigde gebied schuilgelegenheid op hoge plaatsen te 
creëren.”
 
Van Eck vult aan dat ook het stimuleren van het 
zelfreddend vermogen van de samenleving optimaal 
moet worden benut. “Die zelfredzaamheid is wellicht 
groter dan we beseffen. Dat bleek tijdens de evacuatie 
van het rivierengebied in 1995. Toen stelde de overheid 
heel veel voorzieningen voor transport en opvang 
beschikbaar terwijl het grootste deel van de burgers zelf 
al het gebied had verlaten en onderdak vond bij familie 
en bekenden. Een leerzame ervaring, ook in het kader 
van het huidige project.”
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Open mind basis van goede samenwerking 

Peter Noordanus, voorzitter Veiligheidsregio Midden- 
en West-Brabant en lid van het Dagelijks Bestuur 
Veiligheidsberaad, heeft een duidelijke visie op de 
uitvoering van de Strategische Agenda. Noordanus: 
“Een open mind is onmisbaar om de Strategische 
Agenda uit te voeren. Werk je als veiligheidsregio’s 
met een open mind samen, met elkaar of met 
Defensie, dan doe je goede ervaringen op en leer je 
van elkaar. Die mindset verwacht ik dan ook. Er liggen 
nog veel kansen en mogelijkheden.” 
 
Noordanus onderstreept de samenwerking met 
Defensie. “Er is een wereld te winnen als het gaat om 
deze samenwerking. Die kan namelijk veel breder. 
Iets wat Defensie zelf ook wil. Bijvoorbeeld de 
oefenterreinen in Nederland. Nu een versnipperde 
zaak, wat begrijpelijk is, maar het kan veel efficiënter 
als je kijkt vanuit de inzet van overheidsgelden 
en als één overheid kijkt naar de beschikbare 
oefencapaciteiten. Ik ben dan ook blij met de opdracht 
van het Veiligheidsberaad om te kijken hoe dit anders 
georganiseerd kan worden en hoop dat de professionals 
uit de regio’s hier onbevooroordeeld naar kijken.”  

 
Een gezamenlijk perspectief over efficiënt en effectief 
gebruik van oefenterreinen is één van de onderdelen van 
de drieluik die Noordanus schetst. “Daarnaast wordt de 
inzet van Defensie tijdens een crisis beter ingericht en 
liggen er kansen op het gebied van gezamenlijk oefenen 
en trainen.” Noordanus ziet het project Bovenregionale 
operationele besluitvorming als de eerste stap hierin. 
Onlangs heeft Noordanus dit project overgedragen aan 
Cees Bijl. 

Kans voor Strategische Agenda  
Noordanus vraagt de regio’s om de Strategische Agenda 
een kans te geven en te laten groeien. Daarmee komt 
het Veiligheidsberaad in positie om te sturen op issues 
die in Nederland voor verbetering van de fysieke 
veiligheid aan de orde zijn. “Ik zou meer bestuurlijke 
betrokkenheid willen en het strategisch karakter van 
de agenda moet bewaard blijven. Het moet iets bieden 
dat ook voor de bestuurders in het Veiligheidsberaad 
zichtbaar is en de veiligheid in alle veiligheidsregio’s 
bevordert. De agenda is niet in marmer gebeiteld, maar 
voortschrijdend. Blijven kijken: waar is momenteel 
focus nodig. Bijvoorbeeld brandveilig leven voor 
ouderen. Daarbij moeten we voorkomen dat we ons als 
bestuurders over operationele zaken buigen. Onze taak 
is strategisch te adresseren wat nodig is om Nederland 
veiliger te maken.” 
 
Voor zowel het Veiligheidsberaad als het IFV ziet 
Noordanus hierbij een belangrijke rol weggelegd. 
“Het IFV kan en moet zich meer profileren als 
kennismakelaar en schakelpunt voor regio’s, gemeenten 
en crisispartners. Daarom zijn we momenteel bezig 
met een doorontwikkeling. Het IFV moet nóg meer 
een kennisinstituut worden die door alle kolommen 
gedragen wordt. Als bestuurder wil je je laten inspireren 
door voorbeelden uit het land. Bijvoorbeeld rondom 
industriële veiligheid of zelfredzaamheid. We besturen 
bijna alles vanuit netwerken. Dan moet je alles uit 
je partners halen én zelf ook wat meebrengen om zo 
gezamenlijk al lerend te innoveren.” 

 
Bij het ter perse gaan van dit magazine moet 
besluitvorming over de doorontwikkeling nog 
plaatsvinden in het Veiligheidsberaad en Algemeen 
Bestuur IFV. De laatste stand van zaken wordt 
gepubliceerd op www.veiligheidsberaad.nl.  
 
 

> Nieuw model voor Grootschalige Geneeskundige
Bijstand vanaf januari 2016

De basis gelegd  
“Heel 2015 is er door alle betrokken 
organisaties enorm hard gewerkt 
aan de voorbereidingen voor 
operationele inzet van GGB in 
januari 2016. Zo zijn vrijwilligers 
voor de nieuwe Noodhulpteams 
van het Rode Kruis geworven, zijn 
de nieuwe voertuigen en uitrusting 
uitgeleverd aan de regio’s en is de 
leidraad GGB - waarin de processen 
en veldnormen van het systeem 
beschreven staan - in concept 
gereed.” De behaalde resultaten, 
waaruit de bovengenoemde een 
selectie zijn, zijn te danken aan 
intensieve samenwerking tussen 
de regio’s en het projectteam op 
landelijk niveau. 
 
Dit traject is nog niet afgerond. Zo 
is momenteel de opleiding van de 
medewerkers van de Regionale 
Ambulancevoorzieningen en de 
Noodhulpteams van het Rode 
Kruis in volle gang, om ervoor te 
zorgen dat iedereen voldoende 
is voorbereid op de nieuwe 
werkwijze. Dit loopt ook in 2016 
nog door. En hoewel de logistieke 
component van GGB op regionaal 
niveau nagenoeg is afgerond, 
worden er nog aanvullende 
afspraken vastgelegd omtrent het 
beheer van het bovenregionale 
materieel. Ook het inregelen van 
de meldkamerprocedure om GGB 
te alarmeren is een onderwerp dat 
momenteel aandacht vraagt.

De werkwijze getest
Hoewel er grote stappen zijn gezet 
in de voorbereiding op de nieuwe 
werkwijze, moet er dus ook nog het 
nodige gebeuren. Maar dat is geen 
verrassing, zo vertelt Bernsen. “Het 
GGB-model is in januari 2016 niet 
‘af’. Evaluatie en doorontwikkeling 
zijn vanaf het begin belangrijke 
thema’s geweest binnen het 
project.” Zoals voor elke nieuwe 
werkwijze, speelt ook voor GGB 
de vraag of het model inderdaad 
precies werkt op de manier zoals 
het bedacht en ontwikkeld is. Om 
dit te testen, zijn in oktober drie 
oefeningen gehouden als onderdeel 
van de implementatie. De drie 
noordelijke regio’s, Haaglanden 
en Noord- en Oost- Gelderland 
organiseerden deze. Ook in een 
grote multidisciplinaire oefening 
die in november plaatsvond in 
Brabant-Zuidoost is GGB getest, 
inclusief enkele verbeteringen naar 
aanleiding van de eerder gehouden 
oefeningen. 
 

Vanaf januari 2016 is er in Nederland een andere werkwijze voor geneeskundige 
hulpverlening bij grote incidenten. Grootschalige Geneeskundige Bijstand (GGB) 
vervangt vanaf dan de huidige Geneeskundige Combinatie (GNK-C). Nu januari 
2016 dichterbij komt, is het tijd om de balans op te maken: zijn we er klaar voor? 
“Ja”, zegt Joost Bernsen, directeur Publieke Gezondheid in Hollands Midden en 
voorzitter van de stuurgroep GGB.

“Er zijn bij de oefeningen diverse 
aandachtspunten gebleken 
waarmee we aan de slag gaan. 
Het gaat met name om een 
aanscherping van een aantal 
beschrijvingen in de leidraad GGB. 
Vooruitlopend op de definitieve 
evaluatie, is de verwachting 
echter dat de uitkomsten van de 
oefeningen geen wijzigingen in het 
GGB-systeem opleveren”. Tijdens de 
oefeningen bleek dat deelnemers 
soms nog zoekende waren naar 
hun rol en dat de neiging bestond 
om te vervallen in de oude manier 
van werken. Tegelijkertijd was 
de slagkracht die GGB met zich 
meebrengt bij de oefeningen 
in de praktijk goed zichtbaar. 
Bernsen: “Het enthousiasme voor 
de nieuwe werkwijze was groot 
bij de deelnemers. De oefeningen 
bevestigen dat GGB in de juiste 
denkrichting en op de juiste wijze is 
ingericht.”
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Bovenregionale Operationele Besluit-
vorming begint bij de veiligheidsregio
 

“Het project is begonnen binnen de intensivering 
van civiele militaire samenwerking,” zo start Tijs 
van Lieshout, directeur Veiligheidsregio Limburg 
Noord zijn uitleg over het project Bovenregionale 
Operationele Besluitvorming (BOB). “Verschillende 
veiligheidsregio’s maken al gebruik van de 
capaciteiten van Defensie. Ze helpen elkaar op 
het gebied van opleiden en oefenen, en Defensie 
ondersteunt bijvoorbeeld met bijstand aan materieel. 
Op basis van het verkrijgen van inzicht in de mensen, 
middelen en expertises van Defensie, ontstond de 
vraag: hoe verdelen we deze schaarse capaciteit?” 
 
Projectleider Van Lieshout is helder over dit vraagstuk: 
“Op dit moment geldt voor de schaarste verdeling bij 
een bovenregionale crisis nog het principe: wie het 
eerst komt, het eerst maalt. Wanneer meerdere regio’s 
tegelijkertijd beroep doen op de schaarse capaciteit 
van bijvoorbeeld Defensie dan is er afstemming nodig 
tussen veiligheidsregio’s.” Het project BOB gaat over 
de wijze waarop deze besluitvorming moet worden 
ingericht. “Hoe je dit organiseert? Dat doe je op basis 
van processtappen,” aldus de projectleider. “Om 
capaciteiten te kunnen verdelen, is zicht hebben op de 
verschillende risicoanalyses in de getroffen regio’s van 
belang. Zonder een goed beeld van het incident en de 
gevolgen, is het niet mogelijk om een goede afweging te 
maken tussen capaciteiten.” 
 

Het project neemt daarom ook alle evaluaties 
mee van grootschalige nationale oefeningen en de 
recente inzet van hulpdiensten en Defensie bij de 
Chemiepackbrand, de Nucleair Security Summit en 
de ramp met de MH17. “Samen met vakspecialisten 
kunnen we zo vaststellen: wat ging niet goed bij 
bovenregionale beeld- en besluitvorming? De 
geleerde lessen geven op deze manier input aan 
de oplossingsrichting. Het eindresultaat van het 
project BOB is een beoefende en geïmplementeerde 
basisstructuur voor besluitvormingsproces bij GRIP 
5 incidenten, ter versterking van de samenwerking 
tussen veiligheidsregio’s en Defensie. Dit eindresultaat 
moet nauw aansluiten op besluitvormingsprocessen 
van partners. De bestuurlijke legitimatie van landelijke 
besluitvorming wordt hierin meegenomen”, aldus Van 
Lieshout. “Het is immers van belang om te weten: wie 
mag wat waar besluiten en hoe moet dit plaatsvinden.”  
 
Het nog te ontwikkelen besluitvormingsproces wordt 
straks uitgevoerd door een operationeel team waarin 
de verschillende disciplines zijn vertegenwoordigd. 
Een idee is om dit team bij het LOCC te positioneren. 
“Dit sluit aan bij de kerntaken van het LOCC. Zij zijn 
verantwoordelijk bij (dreigende) nationale incidenten 
en evenementen om te komen tot een efficiënte en 
samenhangende inzet van mensen, middelen en 
expertise, inclusief de capaciteit van Defensie. In dit 
team hecht ik erg aan een vertegenwoordiging van de 
veiligheidsregio’s die in crisis zijn. Zij blijven immers 
bevoegd. De veiligheidsregio’s dragen zo met elkaar 
bij aan een gezamenlijk operationeel beeld en goede 
afwegingen. Wat bedreigt de veiligheidsregio’s en hoe 
erg is dat? Formuleer dan met elkaar wat je nodig hebt 
om de crisissituatie het hoofd te bieden, pas dan is het 
prioriteren van capaciteit goed uitvoerbaar. We zullen 
het samen moeten doen.”
 
Ook is aansluiting gezocht op het vervolg van het project 
verbetering rijkscrisisstructuur. “In een GRIP Rijk 
situatie blijft de rijksoverheid behoefte hebben aan een 
advies over de operationele haalbaarheid van mogelijke 
maatregelen en aan landelijke operationele coördinatie 
op de uitvoering van maatregelen.”
 
 

> Alert 2015: grootschalige oefeningen 
veiligheidsregio’s en Defensie 
 
 
In het kader van de versterking van de civiel-militaire samenwerking oefent Defensie 
ieder jaar verschillende rampen- en crisisscenario’s met veiligheidsregio’s. Onder de 
naam ‘Alert’. Dit jaar oefenden zowel Veiligheidsregio Groningen als Veiligheidsregio 
Fryslân een hoogwaterscenario. Ook oefende Veiligheidsregio Groningen op scenario’s 
naar aanleiding van een aardbeving. Aan de oefeningen in regio Groningen deden 
honderden hulpverleners van de verschillende hulpdiensten en eenheden van Defensie 
mee. De oefeningen vonden plaats in en rond het oefendorp Marnehuizen op het 
militair oefenterrein Marnewaard. 

Voorbereiden op aardbeving en hoogwater  
Veiligheidsregio Groningen oefende 
verschillende complexe hulpverlenings-
scenario’s als gevolg van een aardbeving. Ook 
werd geoefend met de situatie van een dreiging 
van hoogwater. Tijdens deze oefening lag de 
focus op de samenwerking tussen Waterschap 
Noorderzijlvest en Defensie. De gemeentelijke 
crisisorganisatie nam deel aan de oefening 
vanuit bevolkingszorg.
 
Marnehuizen 
Het militair oefendorp Marnehuizen is 
geschikt om diverse complexe incidenten in 
een omvangrijk gebied na te bootsen en om 
de samenwerking tussen de hulpdiensten 
onderling en met Defensie te oefenen. 
Zowel op het gebied van coördinatie als 
de daadwerkelijke hulpverleningsinzet en 
ondersteunende operaties. Bijvoorbeeld opvang 
van slachtoffers en bewoners. Tijdens de 
oefening ‘woonden’ ruim 100 figuranten en tegenspelers 
in Marnehuizen. 
 
Hoogwateroefening Fryslân 
Veiligheidsregio Fryslân had haar grootste 
hoogwateroefening ooit. De veiligheidsregio oefende 
met het scenario van extreme regenval in combinatie 
met een tekort aan mogelijkheden om het water 
kwijt te raken. Ook werd geoefend op evacuatie: het 
dorp Parrega werd ontruimd en inwoners werden 
overgebracht naar een opvanglocatie in Workum. 
Meer informatie: www.alertfryslan.nl.  
 

Purple NECtar 
Defensie experimenteerde dit jaar met de 
technologische ondersteuning bij besluitvorming en 
dijkbewaking, ter verbetering van het omgevingsbeeld. 
Defensieproject Purple NECtar zorgt voor innovaties 
op het gebied van ICT en communicatietechnologie 
waardoor de beeldvormingsmogelijkheden tijdens Alert 
werden vergroot.  
 
Deze innovatiekracht, samen met de capaciteit 
en middelen die Defensie kan bieden tijdens een 
crisis, zijn twee van de belangrijkste behoeften van 
veiligheidsregio’s op het gebied van samenwerking met 
Defensie. 

"Hoe moet 
besluitvorming eruit 
zien als meerdere 
veiligheidsregio's 

tegelijkertijd beroep 
doen op bijvoorbeeld 
Defensie? Project 
BOB zorgt voor een 
inrichting van deze 
besluitvorming."
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Publicatie ‘Lessen uit 
crises en mini-crises 2014’
 
 
In 2014 deed zich in gemeenten een aantal 
gebeurtenissen voor waarbij, net als bij de huidige 
vluchtelingencrisis, de autoriteiten op de proef 
werden gesteld door een relatief kleine protestgroep. 
Er was rumoer in Deurne en in Den Haag en tijdens 
de Sinterklaasintocht in Gouda mondde de al langer 
lopende Zwarte Pietdiscussie uit in onaangekondigd 
protest. Ook de huisvesting van Benno L., en andere ex-
gedetineerden, ging met demonstraties gepaard. Vaak 
kreeg tijdens of na die gebeurtenissen de burgemeester 
kritiek te verduren, terwijl de burgemeester formeel 
over de kwestie weinig te zeggen had. Is hier sprake van 
een trend?
Dat is de vraag die naar voren komt uit de in november 
verschenen publicatie ‘Lessen uit crises en mini-crises 
2014’. Burgemeester Van Aartsen van Den Haag nam het 
eerste exemplaar in ontvangst. 
 

Samenvoegingstrajecten meldkamer 
in volle gang
Limburg binnenkort ‘samenwoon-gereed’

Komende jaren worden 22 regionale 
meldkamers samengevoegd tot één Landelijke 
Meldkamerorganisatie (LMO) met maximaal tien 
meldkamerlocaties. Eén van die tien is ‘Maastricht’. 
Hier gaan de meldkamers Limburg-Noord en Zuid-
Limburg samen. Limburg wordt nu ‘samenwoon-
gereed’ gemaakt.

“Eén moderne meldkamer die er weer voor 
jaren tegenaan kan en waar de burger op een 
klantvriendelijke en snelle manier wordt geholpen. Wáár 
de telefoon wordt opgenomen, doet er niet toe. Evenmin 
wat partijen achter de schermen van de meldkamer 
precies doen. Als de beller maar geholpen wordt”, 
schetst burgemeester Wilma Delissen-van Tongerlo 
haar ideale toekomstbeeld op dit vlak. 
 
Delissen is burgemeester van de gemeente Peel en 
Maas, lid van het Algemeen Bestuur van Veiligheidsregio 
Limburg-Noord en voorzitter van de Stuurgroep 
Meldkamer Limburg. Als bestuurder is het voor haar 
geen vraag meer of die ene meldkamer Limburg er moet 
komen. Waar zij zich vooral over verwondert, is wat er 
allemaal bij komt kijken: “De meldkamers van Venlo en 
Maastricht werkten al nauw samen, maar eigenlijk ben 
ik ervan geschrokken dat daarbij een kleine honderd 
systemen gescheiden van elkaar werken.” Een boeiend 
proces waarin we ook veel van elkaar leren, noemt zij 
het.
 
Inkopper
Henk Vanderlijde, regionaal kwartiermaker 
Meldkamer Limburg, is verantwoordelijk voor het 
samenvoegingstraject in praktijk. Van dichtbij weet hij 
hoezeer de twee meldkamers elkaars uitwijk zijn, hoe 
ze elkaar in beschikbaarheid ondersteunen, hoe ze al 
samenwerken in de sfeer van informatiemanagement 
en ict-infrastructuur en dat ze deel uitmaken 
van de euregio – waar óók allerlei afspraken en 
praktijkervaringen liggen. Die lijn volgend was het ‘een 
inkopper’ toen de minister van VenJ begon aan te sturen 
op één landelijke meldkamerorganisatie.  
 

Groter dan de bestuurlijke gevolgen zijn de 
veranderingen op de werkvloer. Medewerkers van nu 
nog meldkamer Venlo werken straks in Maastricht. 
Van intrekken en te gast zijn is geen sprake, benadrukt 
Vanderlijde: “Het wordt echt samenwonen.”

Medio 2016 gaat het gebeuren. Dan wordt concreet 
verhuisd. Althans als de Stuurgroep daarvoor het 
groene licht geeft en daarvoor moet eerst de personele 
kant, huisvesting en ict op orde zijn. Hiervoor is een 
businessplan opgesteld. Dat wordt rond deze tijd met 
de medezeggenschapsorganen besproken. Daarnaast 
wordt hard gewerkt om het gebouw met daarin het 
nieuwe meld- en coördinatiecentrum ‘samenwoon-fit’ te 
maken. 

Vier op een rij
‘Limburg’ is de vierde op rij die zijn meldkamers 
samenvoegt. “We hebben heel goed gekeken hoe het in 
Drachten, Haaglanden en Amsterdam is gegaan”, zegt 
Vanderlijde over de drie voorgangers. Hoewel in Limburg 
alleen al het euregio-gebied om maatwerk vraagt, ziet 
kwartiermaker Vanderlijde als gemeenschappelijk 
kenmerk de gedeelde voorbereiding op het landelijk 
meldkamersysteem. 

De kunst is om, voordat het zover is, de huidige 
faciliteiten beschikbaar te houden en de nieuwe locatie 
zo in te richten dat het systeem geruisloos meegaat in 
de innovatieve ontwikkelingen. Het landelijke voertuig 
hiervoor is informatietechnologie, maar die staat niet op 
zichzelf. Het vraagt om samenspraak tussen landelijke 
en regionale kwartiermakersorganisatie(s) en om 
bestuurlijke consensus. 

 
Meer informatie over de (Kwartiermakers-
organisatie) LMO: www.k-lmo.nl. 

foto Peter Hofman
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Ondermijning kan een hele samenleving ontwrichten, 
dus raakt het ons allemaal. Een puur strafrechtelijke 
aanpak blijkt vaak onvoldoende om een crimineel 
samenwerkingsverband (csv) uit elkaar te laten vallen. 
Voor iedere aangehouden ‘roverhoofdman’ staat direct 
een volgende op en in de bajes is het goed zakendoen. 
Maar hoe moet het dan? En met wie?
 
Voor wie het nieuws volgt, lijkt ondermijning een 
kwestie die alleen in Zuid-Nederland speelt. Maar 
niets is minder waar: ondermijning kan om de 
hoek plaatsvinden en uit zich van groot tot klein. 
Ondermijning gaat over het bedreigen van politici 
die geen vergunning af willen geven. Maar ook over 
sponsoring van een voetbalclub met crimineel verdiend 
geld. Het gaat over afpersing van cafébazen door leden 
van criminele motorclubs en een buurman die een 
straat in (brand)gevaar brengt met zijn hennepkwekerij 
op zolder en illegaal afgetapt stroom. 
 
Zonder geld valt er weinig te ondermijnen
Omdat een puur strafrechtelijke aanpak van 
ondermijning niet voldoet, sloegen Politie en Openbaar 
Ministerie enkele jaren geleden de handen ineen met 
gemeenten, de Belastingdienst, de FIOD, Regionale 
Informatie- en Expertisecentra (RIEC), de Koninklijke 
Marechaussee en diverse andere partners. Alles draait 
om integrale samenwerking. Om de verdachte te raken 
waar het het hardste zeer doet: in de portemonnee. Dat 
kan door geld of investeringen af te pakken die met 
criminele activiteiten zijn verdiend, maar ook door het 
criminele gedrag op voorhand onmogelijk te maken. Te 
verstoren. Zonder geld valt er weinig te ondermijnen, 
blijkt.  
 
Instrumentarium
De RIEC verzamelen informatie en zorgen zo voor een 
compleet beeld van de omvang, werkwijze en ‘leden’ 
van criminele organisaties. Burgemeesters sluiten 
verdachte panden of verstrekken geen vergunning. 
De Koninklijke Horeca Nederland geeft signalen van 
afpersing door. Burgers tippen de politie. Fiscale 
rechercheurs onderzoeken de administratie. De 
belastingdienst int achterstallige belasting en de politie 
houdt verdachten aan, voert huiszoekingen uit en legt 
beslag op goederen. Samen sterk.
 
 

Nederland krijgt een rol bij het versterken van de 
rechtshandhavingsketen in de Caribische landen 
van het Koninkrijk. De hulp is primair gericht op 
de aanpak van de ondermijnende criminaliteit. Te 
beginnen op Sint Maarten waar een grootschalige 
verwevenheid bestaat van onder- en bovenwereld. De 
huidige organisatie van Politie, Openbaar Ministerie 
en rechterlijke macht is op Sint Maarten te mager 
ingericht om dit probleem slagvaardig aan te pakken. 
Hierdoor vallen veiligheid en rechtszekerheid 
onvoldoende te waarborgen. 

Voor de aanpak is niet alleen gekozen omdat Sint 
Maarten sinds 2010 een apart land binnen ons 
Koninkrijk is, maar ook omdat de ondermijning 
rechtstreeks invloed heeft op de veiligheid in 
Nederland. In januari 2016 gaat het Team Bestrijding 
Ondermijning (TBO) van start. Dit team is onderdeel 
van het Recherchesamenwerkingsteam (RST) dat al 
op de verschillende Caribische eilanden samen met 
de lokale politiekorpsen de zware, georganiseerde 
en grensoverschrijdende criminaliteit bestrijdt. Het 
TBO bestaat uit rechercheurs en officieren van justitie 
en richt zich specifiek op ondermijning. Vanwege de 
veiligheid en het afbreukrisico blijven teamleden 
gemiddeld een halfjaar op het eiland en worden daarna 
afgelost door collega’s.  
 
De aanpak van ondermijning op Sint Maarten 
is onderdeel van het Masterplan Versterking 
Rechtshandhaving Caribisch deel van het Koninkrijk. 
Dit plan richt zich op de aanpak van georganiseerde 
en ondermijnende criminaliteit in heel het Caribisch 
deel van ons Koninkrijk en op het versterken van de 
(capaciteiten van de) rechtshandhavingsorganisaties ter 
plekke. Het plan is nog niet definitief, maar de aanpak op 
Sint Maarten krijgt, vooruitlopend hierop, vorm vanwege 
de urgentie van de problematiek. 

Aanpak ondermijning: samen sterk

Goede informatiepositie van belang
Ondermijningteams bestaan uit medewerkers van 
politie, FIOD en belastingdienst. Zij werken integraal 
samen met gemeenten, provincies, bedrijven, justitie 
in het buitenland, bijzondere opsporingsdiensten 
en burgers. Marcel Nicolaes maakt deel uit van het 
Ondermijningsteam Limburg. ‘Als je een crimineel 
samenwerkingsverband wilt verstoren, moet je kijken 
naar wat voor hen onmisbaar is. Hebben ze chemicaliën 
nodig, zorg dan dat die van de markt gehaald worden. 
Hebben ze een elektricien nodig die de stroom illegaal 
aftapt, zet die dan - als het kan - een poosje achter de 
tralies of voer een goed gesprek. Hebben ze machines 
nodig om bijvoorbeeld drugs te verwerken, zorg 
dan dat je weet waar die te krijgen zijn. Een goede 
informatiepositie is van het allergrootste belang. 
Vervolgens kijk je welke partner het meest geschikte 
instrumentarium heeft om effectief in te grijpen. Of hoe 
je een goede mix kunt samenstellen. Samen doe je dan 
een snelle interventie om het netwerk zo veel mogelijk 
te verstoren. Vorige week hebben we nog twintigduizend 
liter chemicaliën uit de markt gehaald; daar doe je ze 
pijn mee.’  

Wapenfeiten
In 2014 is het aantal aangepakte criminele 
samenwerkingsverbanden meer dan verdubbeld ten 
opzichte van 2009. De onderzoeken zijn met name 
ingesteld op de aandachtsgebieden drugshandel 
en -productie, witwassen, financieel-economische 
criminaliteit en mensenhandel. Een paar cijfers: 3,5 
miljoen euro cash in een woning in Noord-Nederland, 
72 kilo harddrugs en een aantal vuurwapens bij één 
doorzoeking en bijna 9000 kilo onderschepte harddrugs 
in de haven van Rotterdam. 
 
Wordt vervolgd. 
 
 

 

Versterken keten 
Caribisch gebied

In deze varkensschuur in Grubbenvorst (Limburg) 
zat een synthetisch drugslaboratorium. 
Typisch ondermijning: het ziet er normaal uit, 
maar het brengt de samenleving in gevaar. >
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Samen werken aan uitdagingen 

 
Sinds 2011 is Stephan Wevers voorzitter van de Raad 
van Brandweercommandanten (RBC). Onder zijn 
voorzitterschap werd in 2012 Brandweer Nederland 
opgericht, het samenwerkingsverband van alle 
brandweerkorpsen onder leiding van de RBC. De 
Raad bestaat uit de 25 brandweercommandanten 
van de veiligheidsregio’s. “Geen brandweerkorps is 
hetzelfde. Er zijn echter wel veel onderwerpen waar 
elk korps mee te maken heeft. Dit pakken wij als 
Brandweer Nederland eensgezind op, uiteraard met 
oog voor regionale verschillen. Expertises worden 
nu landelijk gebundeld en we organiseren meer regie 
op de vakinhoud. We werken daarbij nauw samen en 
deels in opdracht van het Veiligheidsberaad”, zegt 
Wevers. “We adviseren hen over alles wat met brand en 
brandveiligheid te maken heeft.”

Als voorzitter van de RBC heeft Wevers structureel 
overleg met John Berends, portefeuillehouder 
Brandweer van het Veiligheidsberaad. “Samen 
bespreken we de strategische thema’s en politieke 
ontwikkelingen bij de brandweer. 
Het project RemBrand - dat uit het hart van de 
brandweerorganisatie komt - is hiervan een mooi 
voorbeeld. De aanbevelingen zijn bestuurlijk volledig 
omarmd en we trekken nu gezamenlijk op om de 
aanbevelingen tot uitvoering te laten komen.”

Wevers adviseert namens de brandweer de Bestuurlijke 
Adviescommissie Brandweer van het Veiligheidsberaad. 
“Een constructief overlegorgaan, waarin grote 
onderwerpen van de brandweer op tafel komen, zoals 
recent bijvoorbeeld de discussie over arbeidshygiëne, 
het Versterkingsplan Brandweeronderwijs en Uitruk op 
Maat.” 

De verstandhoudingen zijn volgens Wevers goed. “De 
lijnen zijn kort en dat is erg belangrijk. Als er iets aan 
de hand is bellen wij elkaar. Hoewel wij natuurlijk 
allebei een andere rol hebben, houden we elkaar 
goed op de hoogte. We staan echt in verbinding en 
werken samen aan de uitdagingen van de toekomst.” 
Ook wordt Berends periodiek uitgenodigd voor de 
vergadering van de RBC. “Over de langetermijnvisie 
van de brandweer zijn we het in ieder geval eens: die 
is vastgelegd in de Brandweer over morgen. Daarin 
ligt de nadruk op meer innovatie in de repressie en 
meer eigen verantwoordelijkheid, zelfredzaamheid 
en een groter brandveiligheidsbewustzijn van burgers 
en bedrijven. Die koers zetten we - met een aantal 
accentverschuivingen - voort.”

"De lijnen zijn 
kort en dat is erg 
belangrijk. Als er 
iets aan de hand is, 
bellen wij elkaar.”

>
“De afgelopen jaren is de samenleving ingewikkelder 
geworden. Daardoor is er meer bewustwording 
voor het thema crisisbeheersing. Risico’s en de 
impact van crises zijn veranderd. Denk aan uitval 
van telecommunicatie. Daar is de Strategische 
Agenda mede op gebaseerd. Die verandert ook met 
de samenleving mee,” antwoordt Antoin Scholten 
op de vraag naar de laatste ontwikkelingen op 
het gebied van crisisbeheersing. Scholten is 
voorzitter Veiligheidsregio Limburg-Noord en 
portefeuillehouder Crisisbeheersing in het Dagelijks 
Bestuur Veiligheidsberaad.  
 
“Met de Strategische Agenda komen we als 
veiligheidsregio’s van onze eilandjes af en gaan 
we gezamenlijk thema’s aanpakken. Er komt meer 
uniformiteit: hebben we het in iedere regio over 
hetzelfde? Het Veiligheidsberaad faciliteert de 
uitvoering van de Strategische Agenda in de regio’s en 
zorgt voor kennisdeling.” 
 
Project Water en evacuatie 
Bij het project Water en evacuatie werken de 
veiligheidsregio’s, het ministerie van Veiligheid en 
Justitie en waterpartners zoals waterschappen en het 
ministerie van Infrastructuur en Milieu, samen.
Scholten, bestuurlijk portefeuillehouder van dit project: 
“Veiligheidsregio’s zijn nodig voor een goede evacuatie. 
Een paar aspecten op het gebied van water en evacuatie 
worden geüniformeerd, zonder de verschillen per regio 
uit het oog te verliezen. Want er zit nogal verschil tussen 
een dijkdoorbraak of wanneer de Maas uit z’n oevers 
treedt. Het project biedt regio’s handvatten en concrete 
hulpmiddelen waarmee ze uit de voeten kunnen.”  
 

Strategische Agenda als antwoord op 
voortdurend veranderende samenleving

Crisisbeheersing blijft lokaal maatwerk, volgens 
Scholten. “Bijvoorbeeld hoogwater. In de Veluwe is dit 
risico minder groot dan in de Randstad en vraagt het 
ook een andere dynamiek. De Randstad is dichtbevolkt 
en heeft polders. De hoger gelegen gebieden zijn 
prima opvanglocaties voor als het in drukbevolkte 
gebieden echt penibel wordt. We kunnen niet alles 
standaardiseren en uniformeren, maar een aantal 
zaken kan wel gezamenlijk. Bijvoorbeeld een standaard 
voor informatie-uitwisseling tussen partners of een 
handreiking voor een evacuatiestrategie. Ook draagt het 
project volgens Scholten bij aan bewustwording van de 
samenleving op het gebied van hoogwater. “Overheid 
en hulpinstanties zijn niet in staat ervoor te zorgen dat 
iedereen direct wordt gered bij een ramp. We gaan een 
veel groter beroep doen op de zelfredzaamheid van 
mensen en hen nu al instrumenten en de “mindset” 
geven om na te denken over bepaalde situaties. Bij 
hoogwater in de Randstad weet je nu al dat je niet 
iedereen kan evacueren.” 
 
Waterkracht  
Scholten heeft dit jaar zelf ervaring opgedaan 
met hoogwater tijdens een grote meerdaagse 
hoogwateroefening, Waterkracht. Doel van deze 
oefening was het stimuleren en intensiveren van de 
samenwerking tussen waterbeheerders, gemeenten, 
civiele crisispartners en Defensie. “Het was heel positief 
dat alle disciplines samenwerkten. Partijen leren elkaar 
kennen en kunnen zo op elkaar inspelen. Eyeopener 
was de mogelijkheden die Defensie biedt. Vergeet de 
catalogus met materialen en leg gewoon je probleem 
voor: Defensie zoekt zelf wel de oplossing. Dus je legt 
de wat-vraag neer, in dit geval een evacuatie, en laat de 
hoe-vraag aan Defensie over. De oefening bracht ook de 
bevolkingszorgtaken van de gemeente goed naar voren.” 

 

Meer informatie over de oefening: 

www.waterkracht-online.nl 

 
 
 
 
 

"Met de Strategische Agenda komen 
we als veiligheidsregio's van onze 
eilandjes af en gaan we gezamenlijk 

thema's aanpakken."
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Hoe ziet u de rol van de gemeente op het 
gebied van fysieke veiligheid?
“Samenwerking tussen gemeenten en veiligheidspartners is heel belangrijk. Ook voor 
fysieke veiligheid geldt dat ontwikkelingen in de samenleving steeds meer raken aan andere 
domeinen. Grenzen tussen sociale en fysieke veiligheid vervagen. Crises vinden steeds meer 
plaats op het grensvlak van de traditionele rampenbestrijding en maatschappelijke crisis. 
Bijvoorbeeld de huidige vluchtelingencrisis. Maar ook verwarde personen. Dan is 
samenwerking op zowel bestuurlijk als operationeel niveau nodig. De gemeente heeft een rol 
om de regiefunctie hierin goed uit te voeren.”
 

En de rol van bewoners op het gebied van 
fysieke veiligheid? 
“De veranderende samenleving heeft gevolgen voor de veiligheid en de manier waarop we 
dit samen regelen. De overheid blijft een rol spelen op dit gebied en de samenwerking moet 
zo optimaal mogelijk georganiseerd zijn. Onze inwoners kunnen daar ook aan bijdragen. Dit 
heeft enerzijds te maken met zelfredzaamheid: wat kunnen inwoners zelf doen aan hun eigen 
veiligheid. Denk aan rookmelders. Ook tijdens een ramp spelen inwoners een rol. Hoe gaan we 
daar als gemeenten mee om? Hoe kunnen we onze inwoners hier bij betrekken? Dit zijn vragen 
die ons de komende jaren gaan bezighouden.”

Twee vragen aan… Van Zanen, voorzitter VNG

Jan van Zanen, burgemeester van Gemeente 
Utrecht, is sinds juni 2015 de nieuwe 
voorzitter van de VNG. Als gezicht van alle 
gemeenten in Nederland zet hij zich in voor 
de belangen van gemeenten richting het 
Rijk en wil hij het lokale bestuur versterken. 
Gemeenten hebben een belangrijke 
verantwoordelijkheid op het gebied van 
veiligheid. Zowel op het gebied van sociale 
als fysieke veiligheid. Hoewel fysieke 
veiligheid via verlengd lokaal bestuur 
georganiseerd is via veiligheidsregio’s, 
blijft de gemeente en de gemeenteraad 
verantwoordelijk.   

www.strategische-agenda.nl


